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Època III

de Montcada i Reixac

Montcada és un municipi pioner quant a ordenances solars a Catalunya. Pàgina 3 i 4
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>>  Les consultes sobre
maltractaments es van
duplicar al 2003 P. 12

>>  Montcada implementa
més passos elevats per
controlar l’excés de
velocitat P. 5

Més d’un centenar de
nous habitatges locals
incorpora l’energia solar

M. José Altés, usuària d’una empresa homologada per l’SPO  P. 10

Bona acollida del programa Xec Servei

Taarof bi Salam
treballarà per la
integració dels
marroquins
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 >>Presentació a la Casa de la Vila

LAURA GRAU

Taarof  bi Salam, o Conèixer-se
en pau és el nom en català de
la primera entitat d’immi-
grants magrebins que es
constitueix a Montcada. El
seu objectiu serà contribuir a
la integració del col·lectiu i di-
vulgar la cultura àrab. L’acte
de presentació es va fer el
passat 17 de gener a  la Casa
de la Vila, amb força as-
sistència de públic,  i va aca-
bar amb un tast de cuina àrab.Maria José Altés, veïna de la Ribera, utilitza cada setmana els serveis de fisioteràpia d’una de les

empreses homologades dins del programa Xec Servei que promou el Servei de Promoció de
l’Ocupació (SPO) de l’Ajuntament. El centre li fa una rebaixa de tres euros gràcies al Xec Servei.

>> Els residus del
municipi ja es tracten a
L’Ecoparc 2 P.6

PILAR ABIÁN

>> La piscina coberta
tancarà el 10 de febrer P.30

LLUÍS MALDONADO
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>>  Els avis del Casal de
la Mina són un referent
en cursos d’Internet P.16
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ENERGIES ALTERNATIVES

L’energia solar tèrmica s’estén en
aplicació de l’ordenança municipal
Des de l’any 2000, més d’un centenar de nous habitatges aprofita l’energia solar per escalfar les aigües sanitàries

pilar abián
redacció

En el paisatge urbà del municipi
cada vegada és més habitual
veure plaques solars tèrmiques
a les teulades dels habitatges.
Segons dades de l’Àrea de Polí-
tica Territorial i Urbanisme, des
que el Ple de l’Ajuntament va
aprovar l’any 2000 l’ordenança
municipal sobre la incorporació
de sistemes de captació d’energia
solar tèrmica, més d’un cente-
nar d’habitatges de nova cons-
trucció –en concret 112– han
incorporat aquest sistema per
cobrir la producció d’aigua ca-
lenta sanitària. La norma afecta
bàsicament les promocions que
inclouen més de 12 habitatges,
a més dels edificis públics. La
xifra esmentada anteriorment
creixerà en el 2004 quan es co-
menci a urbanitzar el nou sector
en desenvolupament a Mas
Rampinyo. Informacions més
generalistes indiquen que el
creixement a Catalunya de
l’energia solar està sent superior
al 100%, a causa principalment
del nou marc legal vigent a
ciutats com Barcelona i altres de
l’Àrea Metropolitana, entre elles
Montcada i Reixac. El consistori
va ser un dels pioners a Catalu-
nya en l’aprovació d’aquest tipus
de normativa i avui dia ja es
planteja introduir millores en el
text. El president de l’Àrea de
Política Territorial i Urbanisme,
Alfonso Romo (PSC), ha apun-
tat que la voluntat del govern és
que en el futur “l’ordenança no
només sigui obligatòria per
als edificis de nova construc-
ció, sinó que afavoreixi tam-
bé la incorporació del siste-
ma a tot tipus d’habitatges”.

Casos pràctics. En edificis
municipals de recent construcció
o remodelació, com és el cas de
Montcada Aqua i la Casa de la
Vila s’ha incorporat l’energia
solar tèrmica a les aigües sani-
tàries. A la piscina hi ha 5 dipòsits
de 2.000 litres dels quals 3 s’es-
calfen amb aquest sistema i els
altres 2 recullen aigua prèviament
escalfada en els anteriors. També

El cap d’instal·lacions de l’Ajuntament, l’en-
ginyer tècnic industrial Josep Báñez, apunta que
per avançar en l’ús de les energies renovables
l’administració local s’ha de dotar d’un Pla Direc-
tor que estableixi les actuacions a seguir. Per
redactar aquest tipus de projecte l’Ins-
titut Català d’Energia (ICAEN) atorga
subvencions de fins al 50% i, en
alguns casos, l’assumeix al 100% si
hi ha realment voluntat consistorial
de dur-lo a terme. El pas següent és
trobar fonts de finançament per apli-
car-lo. De fet, els diners són el prin-
cipal escull per aplicar les energies
renovables, tot i que avui dia moltes
administracions atorguen ajuts eco-
nòmics amb aquest objectiu. Segons
Báñez, el Pla Director s’ha de basar
en criteris d’eficiència energètica:  “L’energia
més barata és la que no es consumeix, això
vol dir que hem de ser molt curosos quant
a tenir llums tot el dia enceses, portes
obertes amb la calefacció en marxa o
finestres que no estan ben aïllades”. Tenint
en compte aquests aspectes i aplicant criteris
d’eficiència energètica en la construcció –edifi-

cis ben orientats, materials aïllants...– es po-
dria aconseguir un consum molt més racional.
Disposar d’energia solar és també un guany
afegit per a les comunitats de propietaris. “A
centreuropa és un element de prestigi i un

valor afegit per a l’habitatge”, ex-
plica el cap d’instal·lacions de l’Ajun-
tament. “Incorporat a les escoles
–afegeix– aquest sistema també
tindria un alt valor des del punt
de vista didàctic i pedagògic”.
Els criteris d’eficiència energètica als
quals es referia anteriorment Báñez
van ser els que van impulsar a mitjan
dels 90 la renovació de l’enllumenat
públic que es va fer en diferents fa-
ses, des del 1996 al 2002, i que avui
dia suposa un estalvi anual de 60.000
euros. L’actuació va consistir a mi-

llorar la potència, instal·lar equips d’estabilització
de tensió i substituir les antigues làmpades de
vapor de mercuri per altres de vapor de sodi.
Aquesta experiència, segons Báñez, demostra
que, “si s’inverteix de forma planificada, en
4 o 5 anys els diners poden quedar amor-
titzats”. PA

a les dependències de la brigada
municipal la xarxa sanitària
compta amb energia solar tèr-
mica, mentre que a l’Ecoparc 2,
a Can Cabanyes, s’ha optat per
les plaques fotovoltaiques que
subministren electricitat a les
oficines de l’equipament.
Quant a particulars, fa prop de
vint anys que la família Padial,
de Terra Nostra –fotografia su-
perior– gaudeix dels avantatges
de l’energia solar tèrmica. Amb
tres plaques, disposen d’aigua
calenta per a dos habitatges gai-
rebé tot l’any. Fidel Padial re-
corda que, abans de decidir-se
a instal·lar-la a casa seva, va visi-
tar moltes fires fins que va ad-
quirir unes plaques fabricades a
Austràlia que li han donat molt
bon resultat.  “La gent és reàcia
a aquest tipus d’instal·lació
perquè pensen que han de fer
una gran inversió inicial i el
cert és que és una despesa que
amortitzes en poc temps i que
acaba sent rendible”. En la
seva segona residència Padial és
a punt d’instal·lar vuit plaques per
a aigües sanitàries i calefacció.

criteris d’eficiència

EL CONSUM RACIONAL, CLAU DE L’ESTALVI ENERGÈTIC

energies renovables
Són les que provenen de l’aprofitament dels
recursos energètics que proporcionen els
cicles anuals del planeta (el sol, el vent, el
mar, els rius i la vegetació), l’activitat biològica
dels éssers vius (les deixalles orgàniques), o
de la seva calor interior (geotèrmia). Totes les
energies renovables provenen en darrera ins-
tància del sol, la font primària d’energia del
nostre sistema.

energia solar fotovoltaica
Permet transformar la radiació solar en elec-
tricitat. Els sistemes autònoms generen
energia en el mateix punt de consum i no estan
connectats a la xarxa elèctrica. Els sistemes
connectats a xarxa permeten cedir o vendre a
la xarxa elèctrica tota o una part de l’electricitat
produïda.

energia solar tèrmica
L’energia solar tèrmica consisteix en l’apro-
fitament de la radiació que prové del sol per
produir aigua calenta sanitària, escalfar aigua
de piscines, calefacció, climatització i apli-
cacions industrials.

Fonts consultades:
Institut Català d’Energia www.icaen.es
Ecologistes en Acció www.ecologistesenaccio.org
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Bones perspectives a mig termini
per a l’ús d’energies renovables

actualitat

D’acord amb els darrers estudis
que s’han publicat sobre les
energies renovables, l’Institut
Català d’Energia augura bones
perspectives a mig termini per
a l’energia solar tèrmica, ja que
l’avanç tecnològic ha permès in-
crementar les seves prestacions
i també reduir costos. De mo-
ment, però, el grau de pene-
tració continua sent baix, tot i
que els experts situen el veritable
potencial d’aquesta tecnologia en
el sector domèstic. Un dels
factors claus per fer-la avançar
és l’aprovació de reglamenta-
cions que obliguin a implemen-
tar-la en edificis de nova cons-
trucció, d’aquí la importància
d’ordenances com les que va
aprovar al 2000 l’Ajuntament.
Fent un pas endavant en aquest
àmbit, 17 municipis calatans,
entre ells el de Montcada i
Reixac, l’Associació Catalana de
Municipis, la Federació de
Municipis de Catalunya i la
Generalitat són a punt de crear
el Consorci Centre de Suport a
les Ordenances Solars (CSOS).
La funció d’aquest organisme
serà la d’actuar com a referent
per a la implementació d’orde-
nances municipals, així com fer
un seguiment i anàlisi de resultats
de les instal·lacions solars fetes
en el marc de les esmentades
ordenances.

Eina necessària. “No po-
dem parlar de sostenibilitat i
respecte al medi ambient i
després no fer polítiques al
respecte”, apunta el president de
l’Àrea de Política Territorial, Al-
fonso Romo (PSC), qui consi-
dera que la creació del Consorci
és una eina necessària de suport
per als ajuntaments en el desen-
volupament de les ordenances

L’increment progressiu de les
energies renovables ha fet crèixer
empreses com TFM, una firma
pionera en la integració foto-
voltaica en edificis, que té la seva
seu al polígon Pla d’en Coll des
de l’any 1995. “Nosaltres dis-
senyem, instal·lem i fem el
manteniment de les plaques”,
explica el director general, Òscar
Aceves. TFM ha desenvolupat
projectes tan emblemàtics com
la biblioteca Pompeu Fabra de
Mataró –primer edifici amb
integració fotovoltaica a Espa-
nya– l’Ajuntament de Mollet o
la universitat de La Salle a Bar-
celona. D’aquí dos mesos ins-
tal·larà l’equip més gran de pla-
ques fotovoltaiques de tot l’estat,
en concret 1.000 m2 a l’antiga
fàbrica de Corberó d’Esplugues
de Llobregat que acollirà en
breu uns estudis de televisió.
“Els nostres clients són ma-

joritàriament administracions
públiques –en un 80%– i
empreses privades i parti-
culars en un 10% cadascun”,
apunta la tècnica comercial de
l’empresa, Eugènia Barbat. En
casos d’habitatges aïllats, l’ener-
gia solar fotovoltaica els permet
autoabastir-se d’electricitat, men-
tre que en un hàbitat urbà, els
sistemes es connecten a la xarxa
i l’usuari el que fa és vendre
l’energia que el sistema produeix.
Els responsables de TFM reco-

neixen que l’aprovació d’orde-
nances municipals que obliguen
als constructors a incorporar
l’energia solar ha estat clau per
implementar aquest tipus de
tecnologia. No obstant això,
creuen que encara hi ha una
diferència clara entre els clients
que l’apliquen per convenciment
i els que ho fan per obligació.
“En el cas de la fotovoltaica,
com que no és obligatòria per
normativa, els clients no es
preocupen tant pel preu i

Un consorci públic integrat per administracions vetllarà per l’aplicació de les ordenances sobre energia solar

TFM, empresa pionera en energia
fotovoltaica i amb seu a Montcada

estan disposats a pagar un
5% més del cost de cons-
trucció per incloure les pla-
ques, perquè consideren que
és un guany per a la imatge
de l’edifici”, explica Aceves,
qui afegeix que “el cas és dife-
rent quan el client ve forçat
pel compliment de la norma
sobre energia solar tèrmica i
el que vol és pagar el mínim
possible per la instal·lació”.
En opinió del director general
de TFM, l’ordenança municipal
ha estat un important pas
endavant que cal complimentar
amb un bon seguiment de les
instal·lacions per comprovar que
estan ben fetes i garantir que
l’usuari disposi de la informació
necessària sobre el consum que
fa i el correcte funcionament del
sistema. Aceves considera que
aquest és un aspecte clau, de fet
TFM fa un seguiment exhaustiu
de totes les instal·lacions que ha
dut a terme a través d’Internet
–xarxasolar.net– i informa
l’usuari de qualsevol anomalia.
Les avaries, però, no són gaire
habituals ja que les plaques foto-
voltaiques tenen una garantia de
25 anys i les tèrmiques, de 5.

LLUÍS MALDONADO

pilar abián
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 >> Aceves i Barbat mostren les plaques que TFM instal·larà a Esplugues

TFM

 >> Façana de la biblioteca Pompeu Fabra, de Mataró, el primer edifici d’Espanya amb integració fotovoltaica

dades d’interès

És rendible instal·lar pla-
ques solars a casa? L’ICAEN
–www.icaen.es– ha dissenyat
el Diagnòstic solar domèstic
per a la producció d’aigua ca-
lenta sanitària. El servei és
gratuït i es pot fer a través
d’Internet.

“La instal·lació de plaques
fotovoltaiques en un habi-
tatge unifamiliar pot costar
al voltant de 18.000 euros.
En els últims 4 anys el cost
s’ha reduït en un 30%”. TFM

pilar abián
pla d’en coll
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La Carretera Vella tindrà
unes voreres més amples

placeta de Carretera Vella,
s’emmarca en la reforma glo-
bal d’aquest sector del centre de
Montcada iniciada per l’actual
govern municipal durant
l’anterior mandat. Les obres
estan pressupostades en 135.113
euros i és previst que estiguin
enllestides en un parell de mesos.
El regidor d’Urbanisme, Alfon-
so Romo (PSC), ha destacat que
la intervenció “permetrà conver-
tir la Carretera Vella en una
gran zona de passeig”. Mentre
durin les obres,  que porta a terme
l’empresa Acsa, queda prohibit

Ja han començat les obres de la
tercera fase de la remodelació
de la Carretera Vella. Els treballs
suposaran l’ampliació de les dues
voreres i la renovació de l’arbrat
seguint la línia del tram del carrer
Major. El consistori ha decidit
mantenir els arbres plataners que
hi ha a la part alta de la via per
la seva antiguitat i bellesa i ha
col·locat un sistema de protecció
per evitar que siguin malmesos.
Aquesta actuació, que uneix el
final del carrer Major amb la

laura grau
montcada

 >> Imatge del pas elevat situat a l’avinguda de la Ribera i davant de l’IES que porta el mateix nom

L’empresa Construmat ha en-
llestit els treballs de construcció
dels dos passos elevats de via-
nants a l’avinguda de la Ribera,
a l’alçada de l’IES La Ribera i la
fàbrica Daicolorchem, l’antiga
Intorsa. L’actuació s’emmarca
dins del projecte de l’Ajuntament
per substituir des d’ara i fins al
2005 totes les bandes rugoses de
les calçades per passos de via-
nants elevats. El consistori ha
decidit canviar les bandes de
cautxú perquè provoquen soroll
al pas dels vehicles, especialment
a la nit, i malmeten els sistemes
d’àudio dels cotxes. “L’objec-
tiu és millorar l’accessibilitat
a les persones amb dificultats
de mobilitat com els disca-
pacitats i la gent gran i, al-
hora, reduir la velocitat dels
vehicles a motor”, explica el
regidor de Serveis Municipals,
Juan Garcia (PSC), qui recorda
que al nucli urbà no es pot cir-
cular a més de 40 quilòmetres
per hora. El nou projecte, amb
un pressupost de 180.000 euros,
es divideix en tres fases. La pri-
mera, executada al gener, també
inclou un pas al carrer Bifurcació
de Can Sant Joan. La segona fa-
se preveu construir una dotzena
de passos a les vies ràpides i a
les zones properes a parcs infan-
tils i escoles. Els serveis tècnics
municipals han iniciat la redacció
del projecte de la segona fase,
que podria estar enllestit la prò-
xima primavera. Segons les pre-
visions consistorials, els nous
passos es començaran a cons-
truir al juny. La tercera i última
fase es farà el 2005 als carrers
secundaris. L’Ajuntament dema-
narà als veïns i entitats que facin
arribar les seves propostes
d’ubicació.

L’Ajuntament aposta pels passos
elevats per reduir l’excés de velocitat

El projecte, coordinat per Serveis Municipals, es divideix en tres fases que s’acabaran d’executar l’any vinent

SUPRESSIÓ DE LES BANDES DE CAUTXÚ

l’estacionament de vehicles a la
part del carrer que toca a la via
del tren. El projecte de reforma
de la Carretera Vella culminarà en

una quarta fase que consistirà en
la reforma del tram del carrer que
arriba fins a l’estació del tren
Montcada-Manresa.

LLUÍS MALDONADO

LLUÍS MALDONADO

 >> Les obres han començat entre el carrer Nord i la placeta

les dades

Executada durant el mes
de gener. S’han construït
tres passos: dos a l’avingu-
da de la Ribera i un al
carrer Bifurcació.

PRIMERA FASE

Serveis Tècnics han iniciat
la redacció del projecte,
que inclourà una dotzena
de nous passos. Les
obres es faran aquest any.

SEGONA FASE

TERCERA FASE

Es durà a terme al 2005.
S’instal·laran passos als
carrers secundaris.

PRESSUPOST

180.000 euros
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La FAVMiR s’afegeix a la campanya
comarcal contra la taxa de residus

pilar abián
redacció

L’Ecoparc 2 ja tracta
la brossa de Montcada

notícies

La Federació d’Associacions de
Veïns de Montcada i Reixac
(FAVMiR) s’ha afegit a la cam-
panya comarcal en contra de la
taxa de recollida de residus en
què participen entitats veïnals de
Ripollet, Sant Cugat i Sabadell.
Els diferents col·lectius, reunits
el passat 12 de gener, van fer un
comunicat conjunt en què po-
sen de relleu el seu desacord amb
la nova taxa i denuncien el que
consideren una actitud “pre-
potent” dels responsables de les
administracions locals. El comu-
nicat destaca que les entitats
veïnals han optat per una acti-
tud activa presentant al·legacions
amb l’ànim d’arribar a acords

amb els ajuntaments i que el
resultat final ha estat el rebuig a
les propostes apuntades. La
intenció de les quatre entitats
firmants del manifest és acon-
seguir el màxim nombre d’ad-
hesions d’altres federacions veï-
nals del Vallès Occidental. Per
aquest motiu faran reunions
informatives, recolliran signa-
tures i, si finalment els ajunta-
ments no responen a la de-
manda de retirar la taxa, es con-
vocarà una gran concentració a
la comarca.

Carta informativa. En
resposta a l’esmentada campa-
nya, el regidor de Participació
Ciutadana, el socialista Carles
Guijarro, ha qüestionat la re-

presentativitat de la FAVMiR,
“que no parla en nom de to-
tes les associacions de veïns
del municipi” i ha anunciat
l’enviament d’una carta a tots els
veïns i entitats del municipi fir-
mada per l’alcalde, César Arriza-
balaga (PSC), en què exposa els
motius que fan necessari imple-
mentar la taxa i explica la dife-
rència entre aquest impost –que
servirà per finançar part del cost
del servei de recollida de residus
que fa l’Ajuntament– i la Taxa
Ambiental Metropolitana de
Gestió de Residus Municipals
(TANGREM) –que l’Entitat
Metropolitana del Medi Am-
bient dedica al procés de trac-
tament de les deixalles (plantes
de compostatge, abocadors,

ecoparcs i incineradores…)
Amb la nova taxa, el consistori
preveu ingressar 600.000 euros,
xifra que no arriba al 50% del
cost total de la recollida que puja
a 1.250.000 euros. La carta de
l’alcalde incideix en el fet que la
taxa, més que un afany
recaptatori, té un objectiu de
conscienciació. A l’escrit, també
s’apunta que s’estan estudiant
fòrmules que millorin l’aplicació
de l’ordenança.
En aquest sentit, el Grup de
Medi Ambient de Montcada i
Reixac-Ecologistes en Acció ha
fet algunes aportacions a la nova
ordenança que el govern muni-
cipal s’ha mostrat disposat a va-
lorar de cara al 2005. Tot i així,
l’entitat creu que el que hauria de
fer l’Ajuntament seria suspendre
l’aplicació de la taxa fins que hi
hagi un “diàleg participatiu i
constructiu”. De moment, pe-
rò, el govern manté el nou im-
post en considerar que la seva
aplicació és necessària.

L’alcalde explica per escrit a la ciutadania la necessitat del nou impost

Gallecs serà
un espai protegit

La Generalitat i els Ajuntaments
dels quals depen l’espai de Ga-
llecs, entre ells el de Montcada,
volen garantir que el sector es
preservarà majoritàriament com
a zona agroforestal. Amb aquest
objectiu els representants muni-
cipals de Santa Perpètua, Palau
Solità i Plegamans, Parets, Lliçà
d’Amunt, Polinyà, Montcada i
Mollet, conjuntament amb res-
ponsables del Departament de
Política Territorial i Obres Pú-
bliques han acordat seguir
treballant en l’elaboració i apro-
vació del Pla Director Urbanístic
de Gallecs. L’alcalde montca-
denc, el socialista César Arriza-
balaga, va assistir el 20 de gener
a una reunió conjunta en què es
van establir els criteris de pro-
tecció del sector.

Objectius. Arrizabalaga ha
destacat la importància que té
aquesta notícia per als veïns
montcadencs que resideixen a
Gallecs. “El nostre objectiu és
delimitar bé el creixement de
l’Estany de Gallecs, que és la
urbanització que territorial-
ment ens pertany, i protegir
l’espai agroforestal que l’en-
volta”, ha explicat l’edil. El
lligam administratiu del Montca-
da amb Gallecs té arrels medie-
vals, però l’aïllament de la urba-
nització respecte el municipi fa
que la majoria de la població
ignori la vinculació amb el sec-
tor. La distància és un inconve-
nient tant per la corporació lo-
cal, que ha de garantir uns serveis
al veïnat, com per als residents,
que s’han de desplaçar fins a
Montcada per resoldre tràmits.

pilar abián
redacció

 >> Interior de l’Ecoparc 2 on ja es tracten les deixalles del municipi

laura grau
redacció

Des del passat 15 de gener, totes
les deixalles orgàniques i inor-
gàniques que es dispositen als
contenidors de la localitat –217
d’orgànica i 378 d’inorgànica–
es traslladen a l’Ecoparc 2 de
Can Cabanyes que ja ha comen-
çat a funcionar en període ini-
cial de proves. De moment, la
planta només tracta la brossa de
la localitat i una part de fracció
orgànica que arriba des de
Ripollet. Amb les restes de men-
jar s’està fent compostatge per
adob, tot i que en breu les dei-
xalles orgàniques també se sot-
metran al procés de metanitza-
ció per a l’obtenció de gas.

Satisfacció municipal. Els
terminis previstos per l’Entitat
Metropolitana de Medi Ambient
(EMMA), responsable de la
planta, s’estan acomplint d’acord

PILAR ABIÁN

La incineradora deixa de cremar residus locals

amb el calendari previst. A final
d’any van acabar les obres, en el
mes de gener han començat les
proves i un cop hagin transcor-
regut sis mesos des que la plan-
ta funcioni en perfectes condi-
cions, s’haurà de procedir al
tancament del forn de residus de
la Ferreria que avui dia crema les
deixalles de Ripollet, Cerdanyo-
la, la Llagosta i Badia. El com-
promís és ferm, ja que Tersa,
l’empresa que gestiona la plan-
ta, ha previst en el seu pressupost
la clausura de la instal·lació.
Aquesta va ser la principal con-
dició que va establir el consistori
montcadenc per acceptar la
ubicació de l’Ecoparc 2 al muni-
cipi. “Després de l’estiu po-
drem fixar la data del des-
mantellament de la incine-
radora”, ha assenyalat l’alcalde,
César Arrizabalaga (PSC). L’edil,
però, ha deixat clar que no s’ha
d’actuar amb precipitació i que

cal esperar a que la nova planta
funcioni amb plenes garanties. Al
febrer hi ha prevista una visita a
l’Ecoparc 2 amb els membres
de la comissió de seguiment on
hi són representats l’Ajuntament,
l’EMMA i entitats.
Si bé les deixalles orgàniques i
inorgàniques de la localitat ja es
tracten al nou equipament me-

tropolità, no tots els residus sò-
lids urbans que es generen al mu-
nicipi van a aquesta planta. Les
recollides selectives de paper –
64 contenidors– i vidre –94–
van a càrrec d’empreses recupe-
radores. Quant als mobles i vo-
luminosos una part es duu a la
Deixalleria i l’altra, a l’abocador
de Vacarisses.

ARXIU

 >> Vista panoràmica de Gallecs

EXPOSICIÓ DE LES LLISTES DEL CENS ELECTORAL

Amb motiu de la celebració de les ELECCIONS A CORTS GENERALS el proper 14 de març, les

LLISTES DEL CENS ELECTORAL estaran exposades al públic a l’Oficina d’Atenció al Ciutadà (av.

de la Unitat, 6) fins al 2 de febrer, de 9 a 19h, de dilluns a divendres.

Durant aquest període, poden presentar-se reclamacions sobre les dades censals, de conformitat

amb el que preveu l’article 39 de la Llei Electoral, utilitzant els impresos que a tal efecte es facilitaran

a les mateixes oficines.

Comprovi ara si podrà exercir el seu dret a vot
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Nuet, número 3
d’ICV-EUiA

a les generals

Arrizabalaga
participa en
l’elaboració

del programa
del PSOE

El montcadenc Joan Josep Nuet
ocuparà el número 3 de la llista
de la coalició Iniciativa-Verds
Esquerra Unida i Alternativa
(ICV-EUiA) a les eleccions ge-
nerals del 14 de març per la cir-
cumscripció de Barcelona. Nuet,
de 39 anys, va ser regidor de
l’Ajuntament de Montcada i
Reixac entre el 1991 i el 2003.
Va ser primer tinent d’alcalde i
va ser responsable d’Educació,
Urbanisme, Medi Ambient,
Governació i Hisenda, en dife-
rents etapes. Actualment treba-
lla com assessor del grup d’ICV-
EUiA de la Diputació de
Barcelona i ha coordinat les dar-
reres campanyes per a les elec-
cions municipals i al Parlament
per part d’EUiA. “La possibi-
litat de ser diputat al Parla-
ment espanyol obre una nova
etapa en la meva trajectòria
política –diu Nuet– que afron-
taré amb il·lusió i ganes de
treballar”. L’exregidor ha co-
mentat el bon estat de salut que
travessa la coalició i s’ha mos-
trat optimista sobre el resultat
que pot obtenir a les properes
eleccions generals, “després del
bon paper fet a les munici-
pals i a les catalanes”. LG

 >> Joan Josep Nuet

ARXIU

L’alcalde de Montcada i Reixac,
César Arrizabalaga (PSC), va
participar els dies 17 i 18 de gener
a la Conferència que va fer el
PSOE a Madrid per aprovar el
programa electoral del partit per
als comicis generals del mes de
març. El primer secretari de l’exe-
cutiva local socialista va prendre
part en la ponència d’Esports i
Cultura. Arrizabalaga va assistir
a les jornades en representació de
la Federació socialista del Vallès
Sud, juntament amb l’alcaldessa
de Palau Solità i Plegamans, Te-
resa Padrós, i formant part d’una
delegació de 48 persones que re-
presentava les diferents federa-
cions de tot Catalunya. PA

 >> Arrizabalaga i Padrós

PSC

ICV-EUiA pot entrar a formar
part del govern municipal

L’acord de les executives l’han de ratificar les militàncies respectives

>> Després de quatre mesos de negociacions

pilar abián
redacció

L’entrada del grup d’ICV-EUiA
al govern municipal en coalició
amb el PSC i CiU podria fer-se
efectiva a mitjan febrer. Les con-
verses iniciades fa quatre mesos
entre socialistes i representants
d’Iniciativa i Esquerra Unida són
a punt de fructificar. De fet, les
executives de les esmentades for-
macions ja han donat el seu vist-
i-plau al pacte que ara està en
fase de ratificació per les respec-
tives militàncies. La primera que
s’ha pronunciat a favor ha estat
la de l’Agrupació local del PSC,
que es va reunir el 28 de gener a
la Casa de la Vila. Segons ha ex-
plicat el primer secretari de l’exe-
cutiva i alcalde de la ciutat, Cé-
sar Arrizabalaga: “La decisió
s’ha pres per unanimitat, des
del convenciment que aquest
pacte donarà una absoluta
estabilitat al govern”. L’edil ha
apuntat que l’acord es fonamen-
tarà en el mateix compromís de
“lleialtat i fidelitat” que ha
presidit el govern en coalició
amb CiU des del 1999. Tot i que

els representants de CiU no han
participat en les negociacions,
Arrizabalaga  afirma que  han
estat puntualment informats del
procés. De fet, el portaveu de la
coalició nacionalista, Joan Ma-
resma, s’ha manifestat pública-
ment obert a l’ampliació del
pacte sempre que sigui en clau
constructiva i la ciutat estigui per
sobre dels interessos polítics.
A l’espera que els militants d’ICV
i EUiA ratifiquin l’entrada en el
govern local –l’assemblea d’Ini-
ciativa es farà el dia 5 de febrer
i la d’Esquerra Unida possible-
ment la segona setmana de
mes– els dirigents d’ambdues
formacions s’han pronunciat a
favor del pacte. José Francisco
Márquez ha destacat les coindi-
dències assolides des d’un punt
de vista programàtic: “Hem
arribat a acords satisfactoris
i ara només falta que els ads-
crits hi donin el seu vist-i-
plau”. El responsable local
d’EUiA, Carles Tabernero, ha
assenyalat que “hi ha petits
detalls que la comissió de
negociació ha de perfilar

però, en línies generals, es-
tem d’acord ”.

Calendari. Les converses en-
tre els grups municipals del PSC
i ICV-EUiA perquè la coalició
d’esquerres entrés al govern es
van iniciar la passada tardor.
Després d’analitzar els progra-
mes electorals de cada forma-
ció, s’han negociat les respon-
sabilitats polítiques que assumirà
cada grup i que encara no s’han
fet públiques. El calendari pre-
vist en la recta final del procés
passa per la ratificació de les
militàncies d’ICV i EUiA i la sig-
natura del protocol. Fonts ofi-
cials han indicat que la nova
composició del govern es po-
dria notificar en el ple del 26 de
febrer. Si es confirma l’entrada
d’aquest grup, que consta de tres
representants –José F. Márquez,
Ramón Sánchez i Carles Taber-
nero– el govern l’integraran 12
regidors del PSC, 3 de CiU i 3
d’ICV-EUiA. En l’oposició que-
daran només 3 regidors, els dos
del PPC i la representant
d’ERC.
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en 2 minuts...

�Actuació de Renfe a la línia de Manresa
Renfe va dur a terme a mitjan gener la neteja del talús proper a
la línia de Manresa que hi ha entre els barris de Font Pudenta i
Terra Nostra, on s’havien detectat despreniments de terra i
pedres a la via. La
intervenció va afec-
tar la vegetació exis-
tent al sector, mo-
tiu pel qual l’Ajun-
tament requerirà a la
companyia ferro-
viària que replanti
les espècies mal-
meses després de
finalitzar els treballs,
segons ha anunciat
el regidor de Serveis Municipal, el socialista Juan García. LR

� Robatori i conducció temerària
Un grup de delinqüents va robar el passat 23 de gener, a les
11h, el contingut de la caixa registradora del Bar Coll de Terra
Nostra, al costat de la N-150 i a l’alçada de l’entrada del
cementiri. La banda, composada per tres homes i una dona i
un menor que parlaven una llengua estrangera, segons els
testimonis, va endur-se per la força 1.200 euros. D’altra ban-
da, Els Mossos d’Esquadra van detenir la matinada del 26 de
gener a l’autopista C-58, al seu pas per Montcada, un veí de
Madrid de 31 anys per conducció temerària. El conductor
circulava a gran velocitat i fent llums a tots els cotxes perquè
el deixessin passar. La policia li va ordenar que s’aturés a l’alçada
del peatge de Martorell, però no va ser fins a Montcada que
el van poder aturar. El conductor va donar negatiu en el con-
trol d’alcoholèmia. LR

Ordenança per limitar
els locals de prostitució

L’AV de Can Cuiàs s’ha queixat
públicament pel que considera un
incompliment del reglament de
Participació Ciutadana per part
del regidor d’aquest departament,
Carles Guijarro (PSC), i del regi-
dor d’Urbanisme, Alfonso Romo
(PSC). El president de l’entitat
veïnal, Francisco Castro, afirma
que els edils no han respost enca-
ra les diferents instàncies que han
presentat a l’Ajuntament en els
darrers mesos demanant una re-
unió amb els representants muni-
cipals per parlar sobre els proble-
mes del barri. En resposta, Ro-
mo ha explicat que té previst reu-
nir-se properament amb totes
les AV per informar-les del pla
d’inversions que es desenvolu-
parà a cada barri, un pla que
s’està acabant d’enllestir. Les
relacions entre l’AV de Can Cuiàs
i el govern local no són  fluïdes.
Segons Castro, s’ha titllat el col·-
lectiu de “partidista” fet que el
dirigent veïnal ha desmentit dient
que els objectius de l’AV estan per
sobre de colors polítics. LG

Lliurament dels premis del concurs d’aparadors
L’Ajuntament va lliurar el passat 16 de gener els premis locals als guanyadors del concurs d’aparadors
de Nadal que organitza la Cambra de Comerç de Sabadell amb la col·laboració dels consistoris de
la seva demarcació. L’alcalde, César Arrizabalaga (PSC), va rebre els comerciants premiats al
despatx d’Alcaldia en un acte de reconeixement públic al qual també van assistir la regidora de
Comerç, Antònia Bofill (CiU), el president de l’Àrea Econòmica, Joan Maresma (CiU) i la presi-
denta de l’Àrea de Presidència, Ana Rivas (PSC). El primer premi va ser per a la botiga Tot & Més,
en segon per al forn Oliveres i el tercer per a Flors Maite. SA

LAURA GRAU

taulell d’anuncis gratuïts Informació:
93 572 64 91

Se ofrece señora para limpieza.
También para cuidado de niños. Con
referencias. 665 320 015 o 645 030 391.
Diseñadora gráfica. Se ofrece para
trabajar como free-lance. 677 270 907
Se ofrece señora para limpieza. Dis-
ponibilidad de mañanas. Con experien-
cia. Tel. 630 37 09 05.
Piso en venta en centro. Calle Ripoll,
primer piso sin ascensor con cuatro
habitaciones, cocina y baño reforma-
dos, parquet, carpintería de aluminio y
puertas de roble.Precio: 149.600 euros
Tlf. 935 646 307
Se vende cafetera de bar. Modelo
Azkoyen, de 2 brazos, eléctrica, con
temporizador y descalcificador. 450
euros. 935 648 928.
Busco trabajo. Señora para trabajar por
las noches o fin de semana cuidando
personas mayores, o para realizar ta-
reas de limpieza 1 dia/semana en hora-
rio diurno. 93 564 38 39 / 676 14 28 63.
Zona Montcada y alrededores.
6 sillas en venta. De comedor, semi-
nuevas. 200 euros. Tel. 935 753 371.
Classes particulars. Estudiant d’en-

només particulars

ginyeria dóna classes de matemàtiques,
física i química, des de primària a
batxillerat.Tel. 658 069 331.
Apartament en venda a Lloret. 35m2,
un ambient, cuina, bany complet,
terrassa, moblat. 2 ascensors. Lluminós,
piscina, jardí i prop de platja. 77.000
euros. 934 369 137
Lloguer d’aparcament. Plaça per a dos
cotxes (Pasqual,6). Preu: 100 euros/
mes. Tel. 677 374 788.
Piso en Cerdanyola. 3r piso con as-
censor, 3 habitaciones, todo reforma-
do, para entrar a vivir. 168.284  euros.
Tel. 935 805 974, 618 942 170.
Pis d’ocasió a Sabadell. Planta baixa
80 m2, 3 habitacions (2 dobles), cuina
reformada i balcó. A la pl. Espanya, al
costat de Renfe. Tel. 677 08 29 27.
Oferta de trabajo. Se necesitan perso-
nas en Montcada para hacer arreglos
de ropa y planchadoras. Tel 605.476.843
SOS. Gairebé un centenar de gossos i
alguns gats necessiten el vostre ajut.
Truqueu-nos, si us plau. Telèfons: Núria
93 575 07 05, Olga 647427985, Carme
932040418 tardes.

PILAR ABIÁN

L’AV Can Cuiàs
vol reunir-se

amb el govern

Un dels punts més destacats de
l’ordre del dia del Ple municipal
del 29 de gener, segons les pre-
visions a l’hora de tancar aquesta
edició, era l’aprovació de l’orde-
nança municipal sobre els locals
de pública concurrència on
s’exerceix la prostitució. Com ha
explicat el President de l’Àrea
Territorial, Alfonso Romo
(PSC), aquesta ordenança matisa
els continguts de la llei que la
Generalitat va aprovar l’any
2000; en concret les distàncies
necessàries entre els prostíbuls i
llocs públics com centres d’ense-
nyament, places o parcs. “El
més positiu d’aquesta norma-
tiva –ha apuntat Romo– és
que, segons les distàncies
que hem establert, serà molt
difícil que a Montcada es pu-
gui instal·lar un nou prostí-
bul”. L’ordenança assenyala que
no es podrà obrir cap negoci
d’aquestes característiques a

sònia hernández
redacció

menys de 200 metres de qual-
sevol centre escolar, parc infan-
til o plaça pública. Sobre els esta-
bliments que ja estan en funcio-
nament –quatre segons les dades
del consistori– Romo ha explicat
que l’Ajuntament ja té iniciats di-
versos processos contenciosos
amb la intenció d’aconseguir que
deixin el terme municipal.

Nou reglament. Altres punts
destacats a l’ordre del dia del Ple
de gener són l’aprovació de
creació d’una comissió encar-
regada d’estudiar i proposar la
modificació de l’actual reglament
de participació ciutadana que
data de principi de la dècada
dels noranta; l’aprovació de la
retirada de la comissió d’urba-
nisme de Barcelona del pla es-
pecial urbanístic per a l’execució
directa d’obres d’abastament
d’aigua potable a Vallençana i
l’aprovació de la normativa d’ús
i funcionament intern de la Casa
de la Vila.

>> Ple de gener

�Millores de Serveis Municipals
L’última actuació de la Regidoria de Serveis Municipals ha
consistit en el re-
pintat del pont
ferroviari que uneix
el carrer Major i el
passeig Rocamora i
en l’ampliació de
l’enllumenat públic
del pas soterrat en
resposta a les pe-
ticions veïnals. Re-
centment, el departament també ha pintat i netejat el pont situat
sobre la riera Seca que separa els termes municipals de Montcada
i la Llagosta. Altres treballs que s’han fet des que es va posar en
marxa la iniciativa són la neteja i repintat dels murs d’entrada a
Can Sant Joan, dels pilars de l’autopista C-33 a Montcada Nova,
del pont ferroviari de l’antic escorxador i els passos soterrats de
Carretera Vella i l’estació de Manresa. “L’objectiu és mantenir
neta la ciutat, que doni una bona imatge, sense pintades,
grafitis o parets descrostades”, ha explicat el regidor de
Serveis Municipals, Juan Garcia (PSC), qui afirma que
l’Ajuntament seguirà duent a terme actuacions de forma
periòdica. LG

SÍLVIA ALQUÉZAR

Recull GRATIS la teva foto del patge reial
Els nens i nenes que van
venir a lliurar la seva carta
al Carter Reial en la pista
coberta municipal, ja poden
anar a recollir la seva foto
GRATUÏTAMENT a
l’establiment fotogràfic
PRISMA, del carrer Bar-
celona de Montcada, al
costat de la plaça de
l’Església.
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El programa promogut per l’SPO
reparteix 264 xecs entre la població
laura grau
mas rampinyo

 >> Rebeca, de la Cooperativa Treballadores Familiars, cuida de la senyora Consuelo, usuària del Xec Servei

LAURA GRAU

societat d’habitatge municipalselecció de personal

LES EMPRESES HOMOLOGADES USEN LA BORSA DE TREBALL

El Servei de Promoció de
l’Ocupació (SPO) ha repartit
prop de 300 Xecs Servei entre
la població de Montcada des del
passat desembre fins ara. El Xec
Servei és un ajut econòmic, en
forma de val de descompte, per
un valor de tres euros, del qual
es poden beneficiar la totalitat
dels ciutadans que contractin
serveis d’atenció domiciliària
d’empreses homologades per
l’Ajuntament. La iniciativa
compta amb el suport del pro-
grama Nous Filons d’Ocupació
del Departament de Treball de
la Generalitat. El seu funciona-
ment és ben senzill. Qualsevol
ciutadà que necessiti un servei
d’atenció a domicili, com ara la
cura d’un avi o el canguratge d’un
nen, pot demanar un Xec Servei
a l’SPO, situat al Centre cívic
Antigues Escoles de Mas Ram-
pinyo. Aquest departament li
facilita el xec i el llistat d’empreses
que participen en el programa,
amb els preus dels serveis que
ofereix. L’usuari selecciona l’em-
presa que li interessa més i li abo-
na el xec més la part no subven-
cionada en el moment que es
realitza el servei. L’empresa em-
plena un model de justificació
del servei i tramet periòdicament
els xecs a l’Ajuntament per po-
der cobrar-los. Segons ha
assenyalat el regidor de Pro-
moció Econòmica, Francisco
Hierro (PSC), amb aquest pro-
jecte es pretén “incrementar la
demanda de serveis d’atenció
a les persones, millorar
l’atenció personalitzada a
col·lectius que requereixen
suport domiciliari, crear
ocupació en l’àmbit dels
Serveis a la persona i millorar
les possibilitats d’incor-

poració de la dona al mercat
de treball”.

Requisits d’homologació.

Per participar en el programa
Xec Servei les empreses han de
complir diversos requisits. Han
d’estar especialitzades en serveis
relacionats amb l’atenció a la
gent gran i els infants i a la neteja
i ordre de la llar; han d’estar de-
gudament legalitzades i tenir els
seus treballadors donats d’alta a
la seguretat social; han d’utilitzar
preferentment la borsa de treball
de l’Ajuntament per ampliar el
seu personal i s’han de compro-
metre a fer una memòria semes-
tral de l’activitat duta a terme.
A hores d’ara, l’Ajuntament ja té
un llistat de 7 empreses homo-
logades. Els serveis més sol·li-
citats són els de treballadora fa-
miliar i els de neteja de la llar.
Algunes de les empreses homo-
logades ja han començat a fer la
selecció de personal entre les
persones apuntades a la borsa
de treball de l’Ajuntament.
Segons el tècnic responsable del
projecte, Jonathan Triviño, “a
mesura que s’incrementi el
nombre de serveis de les em-
preses homologades, creixe-
rà el nombre de llocs de tre-
ball que seran necessaris per
cobrir aquestes necessitats,
per tant, estarem creant ocu-
pació”. Els Xecs Serveis es po-
den aconseguir al centre cívic
Antigues Escoles de Mas Ram-
pinyo (Alt de Sant Pere, 73).

Anna Terraza té 44 anys, viu al barri de Can Sant
Joan amb els seus dos fills i fa dos anys que està
apuntada a la borsa de treball de l’SPO. Aquesta
és la primera vegada que se sotmet a una entre-
vista personal per accedir a un lloc de feina. Diu
que no està nerviosa, però té curiositat sobre les
preguntes que li faran. L’entrevista li fa Ainhoa
Moragas, responsable del departament de per-
sonal d’una de les empreses homologades al
programa Xec Servei, BB Serveis. Aquesta firma
treballa en tres àmbits: la neteja –a domicili o
industrial–, geriatria –la cura i atenció de gent gran
a domicili– i el canguratge. Té la seva seu central
a Granollers i diverses oficines arreu de Cata-
lunya.  “Creiem que és una aposta interessant,
que ja s’ha fet a d’altres municipis com Mataró i
que permet incentivar el consum d’aquest tipus
de serveis i alhora crear llocs de treball”, diu
Moragas. Després de l’entrevista, Anna Terraza
es mostra il· lusionada amb la possibil itat
d’aconseguir la feina. Sola i amb dos fills, la seva
situació personal no és fàcil, “necessito treballar

i, sobretot, tenir un contracte de feina digne”. Un
dels requisits que estableix l’SPO per homologar
les empreses és que donin d’alta els seus
treballadors a la seguretat social “i reduir així
l’economia submergida”, explica el tècnic de
l’SPO, Jonathan Triviño. LG

 >> Ana Terraza, a la dreta, durant l’entrevista

LAURA GRAU

>> Bona acollida del Xec Servei

Els serveis més sol·licitats a les empreses homologades són els de treballadora familiar i els de neteja de la llar

Empreses homologades:

*Treballadores Familiars de Ripollet, SCCL

*BB Serveis

*Centre de Fisioteràpia i Rehabilitació

*Qüidam

*Biopie Clínica de podologia i ortopodologia

*Pròxims Serveis a Domicili

*Ramperson
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La plantilla de Samsung
rebutja l’expedient de regulació

Els 446 treballadors de l’em-
presa Samsung de Palau-Solità i
Plegamans, deu dels quals són
de Montcada, han rebutjat l’ex-
pedient de regulació que va pre-
sentar la direcció el passat 23 de
gener. En el document, l’empre-
sa d’aparells electrònics argu-
menta que el tancament de la
factoria és necessari per evitar les
pèrdues econòmiques previstes
en els propers anys. La multina-
cional coreana ha anunciat que
l’últim dia d’activitat industrial a
la planta serà el 31 de març.
El comitè de treballadors de
Samsung, que s’oposa al des-
mantellament de la fàbrica de
Palau i al seu trasllat a països com
la Xina i Eslovàquia, ha man-
tingut diverses reunions amb la
direcció, però no s’ha arribat a
cap acord. En aquests moments,
les negociacions es troben en un

període d’intermig, a l’espera
que entri en escena la figura de
l’inspector de treball, que farà de
mitjancer en  les converses. “Es-
tem en una situació de tran-
sició, perquè els nostres
advocats estan estudiant l’ex-
pedient i som a l’espera de re-
prendre les negociacions
amb la direcció”, afirma el
president del comitè d’empresa,
Joan Partera, qui afirma que en-
cara no han decidit quines me-
sures de pressió faran. “Per ara
només treballem i informem
la resta de treballadors, sense
perdre la calma”, indica Par-
tera. Els treballadors montca-
dencs afectats per la mesura s’han
adreçat per escrit a l’alcalde per
demanar-li suport institucional.
L’edil ha indicat que, des del
Servei de Promoció d’Ocupa-
ció, se’ls assessorarà perquè
puguin recol·locar-se en altres
empreses..

sílvia alquézar
redacció

Nissan inicia
les converses

del nou conveni
La direcció i el comitè d’empresa
de Nissan, amb una factoria a
Montcada, han iniciat les nego-
ciacions del nou conveni col·lec-
tiu. Les converses neixen enter-
bolides després de l’anunci de
la direcció d’acomiadar fins a
900 empleats de la planta de
Zona Franca de Barcelona, si no
es redueixen els costos de pro-
ducció en un 31% fins al 2007.
Manuel Polo, membre del co-
mitè d’empresa de Nissan a
Montcada per CCOO, creu que
l’anunci de la direcció “és una
proposta mediàtica amb l’ob-
jectiu de pressionar els sin-
dicats en el moment de co-
mençar les negociacions”.
Les propostes sindicals són man-
tenir el poder adquisitiu, reduir
la jornada laboral, limitar les
subcontractacions i negociar un
nou marc de flexibilitat. SA
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PROGRAMA D’ATENCIÓ A LA DONA

En el 2003 es van duplicar les consultes
sobre casos de violència domèstica

El servei d’assessorament jurídic registra més d’un centenar de preguntes sobre qüestions relacionades amb la família

laura grau
redacció

 >> Una de les advocades del  servei jurídic atenent una consulta a la Casa de la Vila, seu del PADI

LAURA GRAU

El servei d’atenció a les dones
en situacions de violència do-
mèstica que ofereix l’Ajunta-
ment de Montcada cada quinze
dies ha rebut 28 consultes durant
l’any 2003, el doble que al 2002.
El servei és fruit del conveni de
col·laboració que signen anual-
ment el consistori i el grup de
dones El Safareig, de Cerdan-
yola, per oferir orientació,
consultoria i atenció individua-
litzada a les dones del municipi
que són víctimes de maltracta-
ments. El passat mes de juliol hi
va haver un canvi en la ubicació
del servei, que es va traslladar a
Montcada –a l’edifici consistorial
de l’avinguda de la Unitat– per
evitar que les usuàries s’haguessin
de desplaçar a Cerdanyola, seu
del grup El Safareig.

Valoració. Des del canvi
d’ubicació fins al desembre de
l’any passat, el servei va rebre 16
consultes, xifra que supera en 1
el total de consultes registrades
al llarg del 2002 quan el servei
es prestava només a Cer-
danyola. Mercè Garreta, respon-
sable d’El Safareig, considera
que el gest de l’Ajuntament de
traslladar el servei a Montcada
demostra una gran sensibilitat
sobre el tema de la violència de
gènere, però creu que dos cops
al mes és insuficient, “això pro-
voca –diu Garreta– que per
urgència o per tal de no haver
d’esperar, les dones de Mont-
cada continuïn venint al
servei de Cerdanyola”. Per
aquest motiu, l’associació plan-
teja que el servei hauria de fun-
cionar setmanalment, possibilitat
que el consistori està valorant.
Tot i així el col·lectiu considera

molt positiu l’espai físic destinat
al servei i el tracte que rep l’equip
de professionals.
El servei d’assessorament jurí-
dic, que ofereix l’Ajuntament des
del 2001, també ha tingut bona
resposta per part de les ciutada-
nes de Montcada. Durant el
2003 va rebre 106 consultes, xi-
fra similar a la de l’any 2002 du-
rant el qual es van atendre 100
visites. Segons Nati Suils,  secre-
tària de l’associació  Dones i
Drets –el gabinet jurídic que ges-
tiona el servei– la gran majoria
de les consultes que s’han regis-
trat durant l’any passat fan re-
ferència a qüestions familiars: se-
paracions, divorcis, impagament
de pensions i guàrdies i custòdies
dels fills, entre d’altres.

MONTCADA TINDRÀ UN PUNT D’ATENCIÓ A LA DONA
la novetat

El govern municipal té previst
inaugurar el proper mes de
març el Punt d’Assessorament
i d’Informació a les Dones
(PADI) en una de les depen-
dències de la Casa de la Vila.
El passat 27 de gener la junta
de govern local va aprovar l’ad-
judicació del servei a Espais
per a la Igualtat.  Aquesta em-
presa, especialitzada en estudis
sobre la dona, va ser l’encar-
regada d’incorporar la visió de
gènere al Pla Estratègic del
municipi, en el marc del Progra-
ma Adagio que ofereix  l’Oficina
Tècnica del Pla d’Igualtat de la
Dona de la Diputació de Barce-
lona. També està previst crear

una Comissió Tècnica Interde-
partamental de la Dona integra-
da per membres dels departa-
ments de Participació Ciutadana,
Serveis Socials, Salut Pública,
Educació, Servei de Promoció
de l’Ocupació (SPO), Joventut i
Govern Local.
El director de l’Àrea Social de
l’Ajuntament, Juan Cañete, ha
explicat que aquesta Comissió
treballarà conjuntament amb el
PADI amb l’objectiu de consoli-
dar aquesta oficina i crear en un
futur no molt llunyà un depar-
tament específic a l’Ajuntament
“que doni la visió de Montcada
amb ulls de dona”. Cañete ha
destacat la importància que es-

tiguin representats diferents
departaments del consistori
en aquesta comissió i ha re-
marcat especialment el paper
de l’SPO, que ha constatat
l’existència al municipi d’un
ampli col·lectiu de dones de
més de 40 anys amb proble-
mes d’inserció laboral a cau-
sa de la falta de preparació.
També serà important el paper
del Govern Local on s’engloba
la policia, “ja que és una vella
aspiració del govern munici-
pal que en un futur la Policia
Local ofereixi un servei espe-
cífic d’atenció a les dones que
són víctimes de la violència”,
ha apuntat Cañete. LG

La principal novetat d’enguany
és que els dos serveis, el jurídic
i el de violència de gènere, es
traslladen a la Casa de la Vila,
on properament s’obrirà un
Punt d’Assessorament i Infor-
mació a les Dones (PADI), en
el marc del conveni anual amb
la Diputació. El servei d’asses-
sorament jurídic continuarà
funcionant el segon i el quart
dimarts de cada mes, però el
servei sobre maltractaments
ha canviat de dia i es fa el pri-
mer i el tercer dimecres de
cada mes. Ambdós serveis són
gratuïts i confidencials. Per
demanar dia i hora només cal
trucar al departament de Parti-
cipació Ciutadana de l’Ajunta-
ment (935 726 474). LG

Els serveis es
traslladen a la
Casa de la Vila

Calendari d’obertura
d’establiments comercials

 en dies festius al 2004

Els diumenges i dies festius en els que els establiments
comercials de Cataunya poden romandre oberts al
públic, durant l’any 2004 són els següents:

22 d’agost
19 de setembre
6,8,12 i 19 de desembre

22 de febrer
18 d’abril
4 de juliol
15 d’agost
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La sala institucional de la Casa
de la Vila es va omplir de gom
a gom el passat 17 de gener en
l’acte de presentació de la pri-
mera associació d’immigrants
marroquins que es crea al muni-
cipi. A l’acte van acudir represen-
tants d’algunes entitats locals,
com Tazumal o el Club Bàsquet
Montcada, i membres de la co-
munitat marroquina de Mont-
cada i Reixac, formada per unes
400 persones. El nom de la nova
entitat és Taarof  bi Salam que sig-
nifica “conèixer-se en pau” i té
dos objectius bàsics: l’ajuda mú-
tua i l’apropament entre cultures.
Un dels seus impulsors és
Hassan El Idrissi, un aparellador
marroquí de 37 anys que va arri-
bar a Montcada i Reixac fa qua-
tre anys. Ell i  sis persones més
integren la junta d’aquesta entitat
que va sorgir a partir d’un curs
de mediadors interculturals
promogut per l’Ajuntament
mitjançant l’associació Ceps. En
aquest curs es va fer una anàlisi
de la situació del col·lectiu ma-
rroquí a Montcada. Una de les
conclusions és que el 40% no té
estudis i no entén el castellà.
Qüestions com el lloguer de l’ha-
bitatge i l’homologació del
carnet de conduir són les que
més preocupen el col·lectiu. El
Idrissi va destacar que, a més
d’oferir consell per superar els
problemes habituals dels nou-
vinguts, Taarof  bi Salam també
vol contribuir a divulgar la cul-
tura àrab mitjançant l’organit-
zació d’activitats educatives i
culturals.

Mestissatge cultural.

El president de l’Àrea Social de
l’Ajuntament i regidor de
Participació Ciutadana, Carles
Guijarro (PSC), va manifestar la

Es crea la primera associació local
integrada per immigrants marroquins
L’entitat, promoguda per 7 persones, vol contribuir a la integració del col·lectiu i a la divulgació de la cultura àrab

>> Presentació de Taarof bi Salam

voluntat municipal de donar
suport a iniciatives com aquesta:
“el futur que hem de compar-
tir cada vegada serà més mes-
tís i, per aquesta raó, entitats
com Taarof  bi Salam ajuda-
ran a facilitar la convivència
i la interacció entre cultures”.
Tècnics del departament de
Participació Ciutadana estan
treballant per trobar solucions a
un dels principals problemes de
la comunitat magribina mont-
cadenca: l’obtenció del carnet de
conduir espanyol ja que el per-
mís marroquí no està homo-
logat, amb les dificultats que
suposa la nova expedició del
document. El consistori també
està estudiant la possibilitat de
proporcionar un espai a l’asso-
ciació on pugui desenvolupar la
seva tasca que tindrà una im-
portant vessant informativa i
d’atenció al públic. Actualment
els mediadors interculturals es
reuneixen a l’edifici consistorial.

-Com va sorgir la idea de
crear a Montcada una asso-
ciació d’aquestes caracterís-
tiques?
La idea va sorgir arran del curs
de mediadors interculturals
que va impulsar l’Ajuntament
i que va impartir l’associació
Ceps. Els professionals que
dirigien el curs ens van animar
als 7 participants a formar una
associació pròpia. Creiem que
la nostra experiència d’arriba-
da i integració a la societat ca-
talana pot servir a altres per-
sones que es troben en la ma-
teixa situació i que han d’afron-
tar problemes similars com el
desconeixement de l’idioma i

els costums d’aquí, l’obtenció de
papers, el lloguer de l’habitatge
o l’homologació del carnet de
conduir. Aquests són els proble-
mes que ens van plantejar la
majoria dels marroquins que
vam entrevistar per fer un diag-
nòstic aproximat de la situació
del col·lectiu.
-Quina serà la primera tasca
de Taarof  bi Salam?
Resoldre el problema del carnet
de conduir. Es dóna la circums-
tància que la majoria dels im-
migrans saben conduir però no
poden circular perquè el carnet
del Marroc no està homologat
amb el d’aquí. Molts el necessiten
per treballar i es troben que no

 >> La sala institucional de la Casa de la Vila es va omplir a vessar, amb molta presència de marroquins

coneixen prou el castellà ni tenen
els diners que costa treure’s el
permís espanyol. A Mollet s’està
duent a terme una experiència
interessant per resoldre aquest
problema en què participen Creu
Roja, l’Ajuntament i una auto-
escola. Estem mirant de transpor-
tar aquesta fòrmula a Montcada,
amb l’ajut del consistori.
-Per què creu que el fenomen
de la immigració ha arribat a
Montcada més tard que a
altres municipis dels vol-
tants?
La majoria dels marroquins que
hem entrevistat porten vivint a
Montcada entre 5 i 6 anys. Jo
crec que això és degut al fet que

laura grau
montcada

“SOM EL SEGON COL·LECTIU ESTRANGER A MONTCADA”

 Hassan el Idrissi, president de Taarof bi Salam

hi ha poca oferta d’habitatge
de lloguer i la poca que hi ha
és cara. Actualment som el
segon col·lectiu estranger amb
més pes demògrafic –unes
400 persones– per darrera de
la comunitat ecuatoriana. LG

LAURA GRAU

LAURA GRAU
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Tazumal proposa més
accions de cooperació

amb Nahulingo
L’Assemblea local de la Creu
Roja Cerdanyola-Ripollet-
Montcada posarà en marxa dos
cursos de socorrisme bàsic que
es faran als locals de l’entitat, a
Cerdanyola, i a la Universitat
Autònoma de Barcelona (UAB).
Els cursos, reconeguts per l’Institut
d’Estudis de la Salut, convaliden
tres crèdits a la UAB i tenen un
cost de 170 euros cadascun, amb
descomptes per als afiliats a Creu
Roja i per als usuaris del Carnet
jove. Els interessats poden trucar
al telèfon 936 916 161, de 9 a 13
h i de 16 a 19 h. LG

L’Associació Tazumal Cata-
lunya-El Salvador ha presentat
a l’Ajuntament de Montcada i
Reixac diversos projectes de
cooperació destinats a potenciar
l’agermanament amb el municipi
salvadorenc de Nahulingo de
cara a l’any 2004-5. En concret,
l’ong vol millorar les condicions
de vida d’una comunitat de
desplaçats situada a tres hores
del centre de Nahulingo, a la
muntanya, que porta el nom de
San Miguel de Montcada, en
homenatge al nostre municipi.
El miler d’habitants d’aquesta
barriada no té aigua potable i els
400 nens que hi viuen han de
caminar hores per arribar a l’es-
cola. Per aquest motiu Tazumal
vol dotar la comunitat d’aigua
potable i construir un centre
educatiu. L’ong també vol col-
laborar en la publicació d’un
llibre sobre la història del poble
de Nahulingo, que inclourà el
capítol de l’agermanament amb
Montcada, i habilitar un mercat
per ubicar les venedores am-
bulants, ara disperses pel centre

de la població. El consistori lo-
cal ha manifestat la voluntat de
col·laborar amb aquests pro-
jectes per contribuir a reforçar
els lligams amb el poble salva-
dorenc.

Noves campanyes.  De
cara al mes de febrer, Tazumal
farà una campanya de sensibi-
lització al carrer per aconseguir
els 12.000 euros que costa un
vehicle tot terreny per a la co-
munitat de San Miguel de Mont-
cada, prop de Nahulingo. En la
campanya també prendran part
els municipis de Gavà, Vila-
decans i Castelldefels, poblacions
amb les quals també treballa
Tazumal. A final de l’any passat
l’Ajuntament de Gavà va distin-
gir l’associació amb un premi per
la seva tasca solidària amb el
Salvador. Tazumal ha anunciat
que el proper 15 de febrer es
farà la inauguració del museu
arqueològic de Nahulingo, en la
construcció del qual ha participat
l’Ajuntament montcadenc. L’en-
titat té previst organitzar bri-
gades de treball el proper estiu
a El Salvador.

Nou curs de
socorrisme

de Creu Roja

Comissió
proSàhara

La Coordinadora Catalana
d’ajuntaments solidaris amb el
poble sahrauí (Ccasps), de la qual
forma part el de Montcada,
crearà una comissió amb l’inter-
grup parlamentari i el Fons
Català de Cooperació per fer
accions de gran abast a favor del
poble sahrauí. La Ccasps també
seguirà donant suport a la
resistència als territoris ocupats
pel Marroc i assegurarà  advo-
cats en els judicis. LR

SOLIDARITAT AMB BOLÍVIA I NICARAGUA
nous projectes

El departament de Solidaritat
de l’Ajuntament de Montcada ha
destinat 9.335 euros a l’Asso-
ciació Amics d’Anzaldo, amb
seu a Barcelona, per col·labo-
rar en un dels projectes de
cooperació per a la construcció
d’un complex esportiu a la
localitat del Valle de Sacta, al
departament de Cochabamba
(Bolívia). Aquesta ong treballa
a favor de la promoció educa-
tiva i cultural de la infància i jo-
ventut. La subvenció municipal
servirà per sufragar el cost de

les graderies del poliesportiu.
D’altra banda, també s’ha des-
tinat una partida de 1.440 euros
per a la realització d’un treball
de camp a La Paz Centro de
Nicaragua, ciutat amb la qual
està agermanada Montcada.
Aquest treball, que durà a terme
CECADE –entitat que gestiona
els diferents projectes de Taz-
umal a El Salvador– servirà per
concretar futurs projectes de
cooperació a la ciutat nicara-
güenca i reactivar així l’agerma-
nament. LG

L’ong vol continuar potenciant l’agermanament

laura grau
redacció

ARXIU

 >> Nou museu de Nahulingo, construït amb el suport de Montcada

L’Ajuntament de Montcada i Reixac necessita voluntaris que ajudin al bon desen-
volupament de la Rua de Carnaval d’enguany.
Com ja sabreu, aquest és un dels actes més multitudinaris del nostre municipi
que cada vegada té més renom a les poblacions veïnes per la seva qualitat i el
seu altíssim índex de participació. Si tens més de 25 anys, has participat algu-
na vegada a la Rua de Carnaval dins d’una comparsa i tens ganes de donar-
nos un cop de mà...

TRUCA’NS!!
Regidoria de Cultura
Casa de la Vila
935 651 122 ó 935 651 121
Horari: matins de 9h a 15h
Data límit: 13 de febrer

Voluntaris per a la Rua de Carnaval

Gràcies per col·laborar!
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Montcada, cruïlla de trens
des de l’origen del ferrocarril

>> Exposició a l’Auditori sobre el 125è aniversari de la línia de França

sílvia alquézar
 centre

La importància de Montcada en
la xarxa ferroviària es remunta
a la segona meitat del segle XIX
quan es van començar a cons-
truir els camins de ferro a Cata-
lunya. Des de llavors, el municipi
és una cruïlla essencial en la
circulació de trens de diferents
línies. El lligam de la ciutat amb
la història del ferrocarril va por-
tar a l’Auditori entre el 15 i el 28
de gener la mostra El llarg camí
de Barcelona a França, una ex-
posició que recrea la història
d’aquesta línia ferroviària amb
motiu de la celebració del seu
125è aniversari.

Llarg recorregut. El dia de
la inauguració, el vicepresident
de la comissió organitzadora de
l’efemèride, Carles Guasch, va
fer una conferència sobre els orí-
gens de la línia i la importància
de Montcada en la xarxa ferro-
viària. Un exemple és el fet que
la línia de Manresa que unia Bar-
celona amb Saragossa naixia a
Montcada. “Va ser la primera
línia important que hi va ha-
ver a Espanya, amb 368 quilò-
metres i finançada íntegra-

 >> D’esquerra a dreta, Rivas, Guasch i Oliver

ment amb capital català”, va
explicar Guasch. El primer tram,
entre Montcada i Sabadell, es va
inaugurar el 1857 i, quatre anys
més tard, va arribar a Saragossa.
La inauguració de la mostra va
comptar també amb l’assistència
de Ricard Oliver, president del
Centre d’Estudis Històrics del
Ferrocarril Espanyol, i la presi-
denta de l’Àrea de Presidència,
Anna Rivas (PSC). L’exposició,
formada per plafons amb foto-
grafies i text, ha tingut una ex-
cel·lent acollida de públic.  >> Visitants a la mostra

 SÍLVIA ALQUÉZAR

LAURA GRAU
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El Casal d’Avis de la Mina, tot un
referent en l’aprenentatge d’Internet

Aconseguir que la gent gran gau-
deixi de les mateixes oportu-
nitats que la resta de la ciutadania
en l’àmbit de les noves tecno-
logies és el principal objectiu del
programa I tu perquè no? que
impulsa per segon any conse-
cutiu la Diputació de Barcelona
amb el suport dels ajuntaments.
L’actuació consisteix a ensenyar
pensionistes a navegar per In-
ternet perquè ells mateixos pu-
guin transmetre aquests coneixe-
ments als seus companys del
casal d’avis. En els cursos, que
es van iniciar a mitjan gener i
acabaran a final de febrer, par-
ticipen una setantena de perso-
nes que aprendran a conèixer
com és un ordinador, com na-
vegar per Intenet i com utilitzar
el correu electrònic. Les classes
les impartirà el montcadenc Rafa
Ruiz, president de l’associació
d’Internautes de Montcada i
Reixac (IMIR). “La nostra
entitat –explica Ruiz– aposta
per apropar les noves tecno-
logies als col·lectius més
desafavorits, per això priorit-
zem la gent gran”.

Exemple a seguir. El Casal
d’Avis de la Mina, que disposa
d’un aula amb tres ordinadors
cedits per la Diputació, ha
esdevingut un referent per a la
resta de municipis del progra-
ma I tu perquè no? L’any passat
tres socis –Jesús Heredia, Julián
Guardia i José M. Rubio- es van

formar com a monitors i, amb
el suport d’IMIR, ja han ense-
nyat a navegar una trentena de
persones i actualment són a punt
de començar un segon curs.
Guardia i Rubio van explicar la
seva experiència el 16 de gener
a la seu de Patronat Flor de Maig
(Cerdanyola), en la presentació

de la segona edició del curs de
formadors. Tots dos van animar
els nous alumnes a “no tenir por
d’Internet i a gaudir de les
possibilitats que ens ofereix
la xarxa”. També la Comissio-
nada per a la Societat del Co-
neixement de la Diputació, An-
na M. Miró, va recomanar la

gent gran a fer servir les noves
tecnologies per allò que realment
necessita, mentre que el pre-
sident de l’Àrea Social de l’Ajun-
tament, Carles Guijarro (PSC),
va reiterar el compromís del
consistori a seguir col·laborant
amb la Diputació en aquesta ini-
ciativa.

>> Programa formatiu per a la gent gran

 >> Presentació del nou curs amb una imatge en pantalla de les classes que es fan a Montcada

 >> Foto col·lectiva dels articipants de la primera i segona edició del programa I tu perquè no?

pilar abián
redacció

PILAR ABIÁN

PILAR ABIÁN

Caixa Manresa
beca sis joves
de Montcada

Sis joves del municipi han ob-
tingut beques de Caixa Manresa
dotades amb 675 euros cadas-
cuna. Es tracta de Jordi Amador,
Alba Muñoz, Gloria Castellano,
Lluís Martínez, Adrià Salas i Da-
niel Rodrigo, aquest últim cone-
gut per haver estat campió na-
cional de matemàtiques en repe-
tides ocasions. Caixa Manresa
destina cada any 300.000 euros
a beques per estudiants menors
de 25 anys, que són clients de
l’entitat i que inicien els seus
estudis universitaris amb bones
qualificacions acadèmiques. LG

Campanya per
a l’anul·lació

dels judicis de
republicans

El consistori s’ha adherit a la
campanya que ha engegat
l’Associació Pro-Memòria als
Immolats per la llibertat de
Catalunya, una entitat que vol
aconseguir l’anul·lació dels judicis
sumaríssims militars a que van
ser sotmesos milers de
republicans arreu d’Espanya. En
resposta a aquesta petició, el
Ministeri de Defensa ha afirmat
que fan falta 500.000 signatures
per impulsar una iniciativa legis-
lativa popular que fes arribar al
Parlament aquesta qüestió. Les
persones interessades a col·la-
borar amb aquesta associació,
amb seu a Mollet, poden trucar
al telèfon 935 930 390. LG
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La catàstrofe del Prestige
 amb els ulls de Xosé Gago

Del 30 de gener al 15 de febrer
es podrà visitar a l’Auditori la
mostra Chapapote, composada
de les fotografies realitzades pel
fotògraf  gallec Xosé Gago. La
mostra reuneix un conjunt
d’imatges captades per Gago
des dels primers moments en
què es va desencadenar la catàs-
trofe del petroler Prestige, al
novembre del 2002. A més de
mostrar les esfereïdores conse-
qüències de l’enfonsament del
vaixell, les instantànies –preses un
mes després de l’accident– volen
denunciar la gestió que van fer
les autoritats autonòmiques i
estatals; així com la tasca dels

en 2 minuts...
�El CEIP Elvira Cuyàs prepara una

emotiva exposició del 25è aniversari
El col·legi públic Elvira Cuyàs està preparant una exposició de
material pedagògic en el marc dels actes commemoratius del
25è aniversari del centre. La direcció fa una crida a les famílies
que hagin passat per l’escola durant aquests anys perquè aportin
el material que conservin, des de butlletins interns fins a treballs
de curs o disfresses d’algun carnaval. “Ens pot ser útil tot
allò que les famílies hagin guardat pel seu valor senti-
mental, com a recordatori d’una època de la vida”, explica
la directora, Esther Pérez. El material es pot portar al centre
fins al 15 de febrer ja que la intenció de l’escola és inaugurar la
mostra a final del mes. L’exposició tindrà un espai dedicat a
l’evolució de les tecnologies, per recordar que no sempre hem
disposat d’ordinadors ni fotocopiadores i que fa 25 anys
treballàvem amb mitjans molt més rudimentaris. LG

�El Centro Aguileño repassa en
imatges l’agermanament

Les imatges de tot el procés d’agermanament entre les ciutats
de Montcada i Reixac i Águilas des del 2002 i fins a l’actualitat
han quedat recollides en una mostra fotogràfica que es va pre-
sentar al Centro Aguileño el passat 17 de gener i que es va
mantenir durant
dues setmanes a
la seu de l’en-
titat, als antics
parvularis d’El
Viver. L’expo-
sició, organitza-
da per l’esmen-
tada associació
amb el suport de
l’Agrupació Fotogràfica i de l’Ajuntament, va ser inaugurada amb
la presència d’autoritats municipals i membres de l’entitat. PA

PILAR ABIÁN

sònia hernández
redacció

REGIDORIA DE JOVENTUT

voluntaris. Les imatges, segons
els organitzadors, mostren el
caràcter crític i el compromís de
Gago, però també revel·len la

fascinació que  l’autor sent per
aquest espai. La mostra és una
iniciativa conjunta de Cultura i
l’Agrupació Fotogràfica.

Sortides a la neu
Una trentena de joves –imatge
de la dreta– van participar a la
sortida a l’estació d’esquí de
Formigueres, a França, que van
organitzar conjuntament la
Regidoria de Joventut i el Cen-
tre Excursionista de Montcada
El Cim el passat 24 de gener. Al
mes de febrer hi ha previstes més
sortides.  LR

 >> Una de les imatges incloses a la mostra que es pot visitar a l’Auditori

XOSÉ GAGO

CESSIÓ DE PLACES
D’APARCAMENT A
 LA PLAÇA GAUDÍ

El Consell d’Administració de Montcada Societat Municipal,
SA, en la sessió del dia 22 de desembre de 2003, va
acordar convocar el sorteig per adjudicar les cessions d’ús
de les places d’aparcament situades a la plaça Gaudí, les
condicions del qual són les següents:

1) Objecte: cessió d’ús de places d’aparcament situades
a la plaça Gaudí

2) Presentació de sol·licituds: Al Registre General de
l’Ajuntament, en hores d’atenció al públic, des del dia
2 de febrer de 2004 i fins al dia 2 de març de 2004,
inclòs.

Les sol·licituds s’hauran de presentar en mà, adreçades a
l’empresa Montcada Societat Municipal, SA, fent constar
“Convocatòria per l’adjudicació d’una plaça d’aparcament
soterrani de la plaça Gaudi”. Només s’admetrà una
sol·licitud per persona.

En el moment de presentar la sol·licitud, els interessats
hauran d’ingressar a la Tresoreria Municipal la quantitat
de 300 euros en concepte de drets per poder participar en
el sorteig. Així mateix, hauran de presentar el certificat
d’empadronament a Montcada i Reixac.

EL PRESIDENT DEL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ,

César Arrizabalaga Zabala

Montcada i Reixac, 20 de gener de 2004

>> Mostra fotogràfica a l’Auditori
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L’entitat, en procés de creació, vol implicar els propietaris forestals

gent que es mou
Agrupació de Defensa Forestal

més informació
Servei de Medi Ambient de
l’Ajuntament de Montcada

laura grau
redacció

 >> Avió bombarder extingint el foc d’aquest estiu al Bosc d’en Vilaró

Units contra el foc
EDUARD MARTIN

Un grup de persones preocu-
pades per la seguretat del medi
forestal de Montcada i Reixac
ha iniciat els tràmits per consti-
tuir una ADF, que són les sigles
d’Agrupació de Defensa Fores-
tal, una organització sense ànim
de lucre que té com objectiu
vetllar per la seguretat dels bos-
cos. Una ADF té tres funcions
bàsiques: la creació d’un grup
d’intervenció immediata per tal
d’apagar incendis forestals que
puguin afectar el municipi; la
vigilància forestal juntament amb
els cossos de seguretat del
municipi i els voluntaris propis
de l’ADF i, per últim, fer cam-
panyes de conscienciació. Un
dels requisits per constituir una
ADF i beneficiar-se de les
subvencions estatals que preveu
la llei és que estigui formada pel
20% dels propietaris forestals o
que els terrenys dels propietaris
afiliats representin el 30% de la
massa forestal del municipi. Els
impulsors de l’ADF, Eduard
Martín i José Santaella, que
compten amb el suport de

l’Ajuntament, tenen previst en-
viar una carta de presentació a
tots els propietaris forestals del
municipi i entitats ecologistes per
informar-los de la iniciativa. El
col·lectiu farà reunions amb els
propietaris dels diferents  barris
per explica’ls-hi directament els
avantatges d’afiliar-se a una ADF.
Segons Martín, “formar part
d’una ADF no suposa cap
cost econòmic per al pro-
pietari forestal que només ha
d’omplir un document amb

les seves dades i número
d’hectàrees de la seva finca
o terrenys”. Els que no tinguin
una propietat forestal poden
afiliar-se com a voluntaris i par-
ticipar en les activitats de
prevenció i extinció d’incendis i
conscienciació.

93 572 64 74 (ext.410)
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Divendres 30
esquí. Cap de setmana d’esquí a
Soldeu- El Tarter. Informació: 935 751 783
o elcim@elcim.org. Organitza: El Cim.
hora del conte. Ogres i gegants, a
càrrec d’Albert Estengre. Hora: 18h. Lloc:
Biblioteca Can Sant Joan (Turó, 45).
exposició. Últim dia per visitar la
mostra fotogràfica ‘Trofeo Guipuzkua Inter-
nacional. Lloc: Centre Cívic Antigues
Escoles de Mas Rampinyo (Alt de Sant
Pere, 73). Organitza: Agrupació Fotogràfica.
exposició. Inauguració de la mostra
Chapapote, de Xosé Gago. Hora: 19.30h.
Lloc: Auditori Municipal.
cinema. Boat Trip, este barco es un
peligro. Hora: 22h. Lloc: Centre Cívic Can
Cuiàs. Gratuït.
abitrònica. Sessió musical. Hora:
23h. Lloc: Montiu, 5.

Dissabte 31
música. Actuació de Big Mama, amb
el recital En el món de tots. Hora: 22.30h.
Lloc: Auditori Municipal. Preu: 5 euros.
Organitza: Regidoria de Cultura.

Diumenge 1
exposició. Últim dia per visitar la mos-
tra Rellotges creatius, de Juan Fernández.
Lloc: Casa de la Vila (Major, 32).
teatre infantil. Quan jo era petita,
de la companyia Anna Roca. Hora: 12h.
Lloc: Auditori Municipal. Preu: 2,80 euros.
Organitza: Regidoria de Cultura.
cinema. Indiana Jones, y el templo
maldito. Hora: 17.30h. Lloc: Casino de
Terra Nostra. Organitza: AV Terra Nostra

Dilluns 2
exposició. La Regidoria de Joventut
en fotos, fins al 28 de febrer. Lloc: Espai

�

PERFORM’N’ART
EXPOSICIÓ COMBINADA
D’ESCULTURA I PINTURA Grup amb 15 anys de trajectòria, obre inscrip-

cions per als cursos que començaran  al febrer

Iniciació al teatre
Teatre i acció (nivell avançat)
Parlar en públic (adults)

Informació i inscripcions:
teatrebcn@hotmail.com

EXPOSICIÓ

NOU HORARI

De dimarts a dissabte : de 17 a 21h

diumenge: d’11 a 14h

EXPOSICIONS

EXPOSICIÓ
Del 5 al 22 de febrer

Casa de la Vila

Horaris: de dimarts a dissabte, de 17 a 20h   diumenge, d’11 a 14h
SALA PRINCIPAL

JOAQUÍN MASOLIVER

més informació: www.montcada.org

exposicions

febrer

* A. Úbeda a La Galeria
*A. Mañosas al Rebost .
*Concurs mensual. Tema Gaudí a Clic 60
*P. Caballero a La Cantonada

*C. Verdú a El racó del Fotògraf I. Lloc: Planta baixa Agrupació.
*J. Aliu a El Racó del fotògraf II. Lloc: Planta alta Agrupació.
*C.Cosme a El Racó de l’Artista. Lloc: Auditori Municipal (pl. Església, 12)
*Mostra fotogràfica d’ O. Barcons. Lloc: El Cafè de Montcada (Major, 100)
*Mostra fotogràfica de R. Fernández. Lloc: Cafè bar Peña (Mas Rampinyo)

Del 30 de gener al 15 de febrer

CHAPAPOTE, de Xosé Gago

CURSOS DE TEATRE
DÈRIA TEATRE

7 de FEBRER,

21h

ABI, Colon 5

Pintures

Crisantems, s/n- Montcada i Reixac-Terra Nostra

Organitza ABI CLUB

ENTRADA:  5 euros

Dissabte, 31 de GENER           22h
MÚSICA

Big Mama i Joan Pau Comelles interpreten la vida
en forma de cançons. Un espectacle on el blues
ressona, amb veu categòrica i una guitarra
acompassant-se amb el batec de l’instant.

EN EL MÓN DE TOTS
BIG MAMA

ENTRADA:  2,80 euros

Diumenge, 1 de FEBRER         12h

TEATRE INFANTIL

Quan jo era petita tenia molts amics i amb ells vaig
viure moltes aventures. Els vols conéixer? Vine i et
presentaré la colla carbassa.

QUAN JO ERA PETITA
Cia. Anna Roca

ENTRADA:  3,10 euros

Dissabte, 7 de FEBRER           18 i 22h

CINEMA

Una novel·lista investiga una història de la Guerra
Civil. L’escriptor i falangista Rafael Sánchez Mazas
havia de ser afusellat però va aconseguir fugir, amb
la teòrica ajuda d’un soldat republicà.

SOLDADOS DE SALAMINA
amb Ariadna Gil i Joan Dalmau

ENTRADA:  3,10 euros

Dissabte, 14 de FEBRER         18 i 22h

CINEMA

Dues parelles d’amics viuen diversos problemes
personals i professionals i es retroben en el bateig
d’un dels fills. Durada: 90 minuts.

EXCUSES
amb Joel Joan i Jordi Sánchez

ENTRADA:  2,80 euros

Diumenge, 1 de FEBRER         12h

TEATRE INFANTIL

La ballarina està trista, el soldadet ha desapare-
gut. Un espectacle actual, mescla de contes tradi-
cionals i noves aventures. Durada: 55 minuts.

LA BALLARINA I EL SOLDADET DE PLOM
Cia. Teatredetext

Jove Can Tauler (Balmes, 16). De dilluns a
dissabte de 9 a 22h.
aules d’estudi. Fins al 12 de febrer
Horari: De 22 a 1h. Lloc: Espai Jove Can
Tauler.

Dimecres 4
exposició. Del 4 al 17 de febrer, mostra
Lletra i música. L’exposició ha estat produïda
pel Consell Català de Llibres per a infants i
joves i posa en relleu una tipologia variada
de llibres infantils o juvenils, de creació o de
coneixements, on la música hi té un paper
rellevant. Lloc: Biblioteca Montcada Centre
(Montiu, 12).

Dijous 5
exposició. Inauguració de la mostra
de pintures de Joaquim Masoliver que es
podrà visitar fins al 22 de febrer. Hora: 19h.
Lloc: Casa de la Vila.

Dissabte 7
exposició performance.

Perform’’n’’art, actuacions de performance i
exposició combinada d’escultura i pintura.
Hora: 21h. Lloc: ABI-Ateneu Domingo Fins.
Organitza: ABI-Club.

Dilluns 9
cursos de català. Primer dia de
matriculació als cursos de català per a adults
febrer 2003- juny 2003. Nivells per a no-
catalanoparlants i per a catalanoparlants.
Titulació equivalent a la de la Direcció Gene-
ral de Política Lingüística. Informació i
matrícules: Servei Local de Català. C. Major,
32 (també hi ha entrada per Domingo Fins,
15). Tel. 93 575 16 44. Dies i horaris: 9, 10,
11 i 12 de febrer, de 10 a 14h i de 16 a 20h;   13
de febrer, de 10 a 14h.
premi investigació. S’obre el ter-

mini per presentar popostes d’estudi del VIIIè
Premi d’Investigació de l’Ajuntament de
Montcada. Els projectes es poden entregar
fins al 27 de febrer. Més informació: Les
bases es poden consultar a ww.montcada.org.
Els treballs s’han de dur a l’Oficina d’Atenció
al Ciutadà (OAC).

Dimecres 11
setmana cultural. 11 i 12 de febrer,
exposició i xerrada sobre el tercer món,
dinàmiques sobre immigrants, resolució de
conflictes, ludoteca intercultural, taller de
percussió, hospitalitat Àrab, tatuatges
d’Henna i percussió. Lloc: IES la Ribera.
Col·labora: Depratament de Solidaritat de
l’Ajuntament.
sortida. Inscripcions a l’excursió de la
Cassolada de pagès del 29 de febrer. Inclou
autocar, esmorzar i dinar amb amanida cata-
lana, escudella de l’àvia i cassola de pagès,
amb cargols, conill, botifarra, costella de porc
i pollastre, beguda i postres. Reserva de
places: Sr. Mestres, 935 642 228 i sr. Coy,
935 643 642. Preu: 35 euros. Organitza:
Penya Barcelonista.

Dijous 12
presentació. Resultat de les darreres
excavacions arqueològiques al poblat ibèric
de Les Maleses. Hora: 19h. Lloc: Auditori
Municipal. Organitza: Museu Municipal.
sortida a la neu. Esquí a l’estació
de Puigmal el 14 de febrer. Informació i
inscripcions: 935 751 783 o a l’a/e
elcim@elcim.org. Organitza: El Cim.

Divendres 13
hora del conte. Interpretació del conte
La princesa granota, a càrrec de Carme
Brugarola. Hora: 18h. Lloc: Biblioteca
(Montiu, 12). Organitza: Biblioteca de
Montcada.
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>>Fil directe amb l’Ajuntament

Ajuntament-OMIC 935 726 474
Ambulàncies 937 120 303
Andròmines 935 641 574
Ambulatori  (concertar visites) 935 754 094

(servei d’urgències) 935 750 544
Auditori 935 751 289
Casa de la Vila (Cultura) 935 651 122
Biblioteca de M. Centre 935 750 999
Biblioteca Can Sant Joan 935 751 901
Deixalleria 935 644 157
Jutjat 935 753 925
Montcada Comunicació 935 726 491
OAC 935 726 474
Of. de Desenv. Local 935 648 505
Policia Local  092 -935 726 474
Policia Nacional           091-935 642 450-935 642 654
Protecció Civil 935 751 717
Punt de Servei FECSA 935 641 137
Recollida de mobles vells 935 641 247
Regidoria d’Esports 935 645 550
Servei de Recaptació OALGT 935 647 743
Servei Local de Català 935 751 644
Servei de Promoció d’Ocupació 935 648 505
Serveis Socials 935 753 430
SIJ A Prop (Can Tauler) 935 64 1741
Taxis 935 802 727

935 726 491 935 726 494 laveu@montcada.org

més informació:

Marín, c. Conca, 10

Duran, av. de Terra Nostra, 37

E. Relat, av. Catalunya, 65

Guix, c/ Major, 25

Miró, c/ Orquidea, 8

J. Relat, c/ Major, 89

Pardo, c/ Masia, 2

Vila Nieto, Països Catalans, 51

J. Vila, pg. Jaume I, 26

Localitzacions

farmàcies

Aquesta és una de les qüestions que estem estudiant des de
l’Ajuntament amb l’objectiu d’incorporar-la a la nova ordenança.
Entenem que les minideixalleries fan una important funció i que
faciliten als veïns el dipòsit dels residus que, per les seves
característiques, no han d’anar als contenidors convencionals. Joan
Maresma, president de l’Àrea Econòmica (CiU)

L’ordenança municipal de la nova taxa de residus recull
que si fas dotze entrades a la Deixalleria cada sis mesos
tens un 25% de descompte en l’impost. També es comp-
tabilitzaran les visites a les minideixalleries que recorren
els barris? Mar Molina Yvars, Mas Rampinyo.

la bústia del lector

Les cartes no han d'excedir de 25 línies
mecanografiades. És imprescindible que els
autors indiquin el seu nom, adreça, telèfon  i
una còpia del DNI.

Cartes al director

En el número anterior van publicar
erròniament en portada que les inversions
municipals per al 2004 pujarien més de
6.700 euros quan la xifra correcta són 6
milions d’euros.
El peu de foto que il·lustrava la secció retro-
visor data la imatge de la plaça de l’Església
a final del segle XIX, però realment correspon
al primer quart del segle XX.
En l’entrevista de la contraportada a David
Vilana volem rectificar les dades següents
en la classificació que va fer al campionat del
món, no va quedar el 498 sino el 243. D’altra
banda també volem fer constar que la Ironman
no és amb bici de muntanya sino de ruta.

Fe d’errates

febrer 2004
 Dilluns      Dimarts    Dimecres     Dijous     Divendres    Dissabte   Diumenge

30

Pardo

31 1

Guix Guix

2 3 4 5 6 7 8

J.Relat Marín Duran J.Vila Pardo PardoV.Nieto

9

E. Relat

10

V.Nieto

11 12 13 14

J.Relat Marín Duran Vila

15

Vila

Gracias
M Carmen Saura
Can Sant Joan
>>Acaba de pasar la Navidad
y todos nos hemos marcado
muchos propósitos, pero nun-
ca nos acordamos de dar las
gracias a la gente que queremos,
ni tampoco de reconocer el tra-
bajo ajeno. Yo sí quiero dar las
gracias, GRACIAS en mayúscula
a todos esos policías y gente de
Protección Civil  que se encar-
garon de vigilar el dia de la
cavalgata de Reyes para que to-
do saliera bien y que tuvieron un
comportamiento ejemplar con
todos y cada uno de los niños
que salieron como pajes acom-
pañando a los Reyes Magos.

Sí als impostos
assenyats
Enric Gené
Gremi d’Hostaleria del Vallès Occ.
Montcada
>>L’hostaleria és un dels motors
econòmics del nostre país. No-
més cal repassar les dades d’in-
gressos a la caixa de l’Estat per
veure-ho. Davant aquesta evi-
dència, proposo al lector acos-
tar-se a la realitat del sector. No
únicament a les grans empreses
ubicades habitualment a les
zones costaneres, complexos de
muntanya o grans ciutats, sinó
també les situades a zones situa-
des fora d’aquests sectors tradi-
cionalment turístics. Aquest és el
cas de les 800 empreses que for-
men el Gremi d’Hostaleria del
Vallès Occidental. Evidentment,
en aquest col·lectiu hi ha des del
gran restaurant que dóna feina a
desenes de persones fins al bar
familiar. Cadascun d’aquests
establiments genera riquesa i
ocupació a milers de persones del
nostre país. Conscients de les
nostres obligacions tributàries,
assumim el pagament de les
diverses taxes i ordenances que
ens pertoquen. Ningú no ens
demana l’opinió sobre aquests
impostos: els governs, siguin lo-
cal, autonòmic o estatal, fan i des-
fan sense informar-ne als interes-
sats. Es produeixen fets com la
supressió de l’IAE per part del

En aquest número ens fem ressò de la implementació de l’energia
solar tèrmica al municipi, principalment arran l’aprovació, fa més
de tres anys, de l’ordenança municipal que obliga a incorporar
aquesta tecnologia als edificis de nova construcció amb més de 12
habitatges. Encara que per obligació, la normativa ha aconseguit
que hi hagi veïns que, pel fet de tenir-la al seu nou pis, han entrat en
contacte amb un món avui dia molt desconegut per a la majoria.
És cert que tots, en un moment o altre, hem sentit a parlar de
l’energia solar, però més com un sistema experimental que no pas
d’ús quotidià i lligat, en el cas dels particulars, al perfil de l’ecologista
militant. Aquesta percepció aviat s’anirà perdent si tenim en compte
l’actual conjuntura. A Catalunya hi ha 17 ajuntaments que disposen
d’ordenança solar i, d’acord amb la Generalitat, la Federació de
Municipis i la Mancomunitat de Municipis, estan disposats a crear
un Consorci que doni suport a les administracions locals en aquesta
matèria. Iniciatives com aquesta afegides a l’aposta que estan fent
molt organismes públics per la incorporació d’energies alternatives
als seus edificis com a element d’imatge i, alhora, divulgatiu han
contribuït, d’una banda, a popularitzar la tecnologia solar i, de l’altra,
a fer-la més accessible des d’un punt de vista econòmic. Els preus
de les instal·lacions s’han reduït substancialment en els darrers anys
i, segons els experts, avui dia poden suposar aproximadament un
increment d’un 5% en el pressupost total d’un edifici en construcció.
No és pas un percentatge massa elevat, encara que la celeritat amb
que es farà la implementació de les energies alternatives continua
estan en mans dels governs de les grans potències. Són ells els que
han de decidir si interessa el compliment del protocol de Kyoto o
si els és més rendible que, ara per ara, quedi en paper mullat.

govern central, un impost que
anava cap a la caixa dels ajunta-
ments. L’hostaleria aplaudim la
supressió d’aquest impost, doncs
entenem que som un dels sectors
productius més collats per mul-
titud de taxes i impostos que
condicionen la nostra feina pel
benefici de les diverses admi-
nistracions i altres organismes.
Davant la manca d’ingressos i la
indefinició del govern central
per compensar la manca de
líquid dels ajuntaments per la
supressió de l’IAE, els municipis
poden tenir la temptació d’aug-
mentar els impostos que graven
els hostalers i altres comerciants.
En aquests últims mesos s’han
elaborat pressupostos i s’han
aprovat les ordenances muni-
cipals. A banda de la discussió
dels polítics, encara és el mo-
ment que ens informin als
afectats i ens convidin a partici-
par-hi en el disseny de les taxes.
Som els primers que volem con-
tribuir econòmicament a les ciu-
tats on treballem, però volem
fer-ho d’una manera equilibra-
da, sostenible. Convé que les ad-
ministracions obrin vies de dià-
leg amb els empresaris hostalers
i d’altres sectors de l’anomenat
“terciari” perquè puguin treba-
llar sense ofecs, tributant com
cal i de manera assenyada però
alhora generant riquesa i treball.

Adéu Reventós,
hola Joan
M.Dolores Argamasilla Alonso
Vilalba Sasserra
>>Fa 13 anys em van demanar
que presentés al Sr. Joan Raventós
en ocasió d’unes eleccions muni-
cipals, en què va venir a Mont-
cada a un míting electoral. Em
semblava molt per a mi, jo no
era ningú per precedir la veu
d’un mestre, d’un polític honest
i d’un home de veritat; sempre
l’he respectat, sempre vaig ad-
mirar el seu taranná, la seva per-
sonalitat contundent. Hagués es-
tat un honor per a mi estar a
l’alçada de les circumstàncies, pe-
rò, de debó, no vaig poder.  Ens
ha deixat, però continua viu en
l’esperit dels socialistes, en la seva

memòria i amb la seva presència.
Adéu Joan, adéu Sr. Reventós, el
poble de Catalunya no oblidarà
la teva acció moral, la teva línia
recta cap a la concòrdia; vas ser
un exemple a seguir i seguiràs
sent un home viu. Vivirem amb
tu i amb la teva filosofia de vida.

¡Ríanse ustedes!
M Ángeles Contreras
Bosc d’en Vilaró
>> Llevo 10 años viviendo en el
Bosc d’en Vilaró, y el problema
que tenemos con Correos es de
risa, por no llorar. Hasta el año
pasado funcionábamos con un
apartado de correos. La AV
recogía la correspondencia y la
llevaba al local social a donde
iban los vecinos a recogerla. En
el 2000 Correos se comprome-
tió a subir a la urbanización,
pero primero teníamos que po-
ner buzones en cada casa y el
número de cada parcela. No fue
suficiente. Correos nos hizo otra
petición: asfaltar las calles, poner
las placas con el nombre de cada
una de ellas y numerarlas. Tam-
poco hubo bastante. La siguien-
te demanda fue que instaláse-
mos unos buzones pluridomici-
liarios a la entrada de la urbani-
zación. Entre pitos y flautas, la
AV ha invertido más de 12.500
euros y ahora resulta que los
nuevos buzones, recomendados
por Correos, sólo los puede abrir
el cartero de la compañía, con lo
cual no tenemos correo univer-
sal. En un año sólo he recibido
tres cartas. De risa, ¿verdad?
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Pressupostos

participatius.

Un exemple a seguir?

Carles Guijarro
Portaveu del PSC

El debat previ ha de
garantir la participació

Joan Maresma
Portaveu de CiU

Proposta atractiva
però difícil d’aplicar

José F. Márquez
Portaveu d’ICV EUiA

Participació ciutadana,
una eina quotidiana

Teodoro Garcia
Portaveu del PP

Una fòrmula interessant
que cal perfeccionar

Marta Aguilar
Portaveu d’ERC

Aprofundiment de
la pràctica democràtica

Portaveus municipals

Espai cedit per La Veu a tots els grups municipals amb
representació en el Ple perquè expressin la seva opinió res-
pecte la qüestió que els planteja el Consell de Redacció.

Des d’ICV-EUiA hem potenciat pràctiques
participatives, per tal que esdevinguin una
eina quotidiana en la relació entre la ciuta-
dania i els seus ajuntaments als pobles i
ciutats a on governem i als governs locals
i d’altres administracions a on hem pogut
influir-hi. Per a ICV-EUiA la participació
dels ciutadans i ciutadanes als afers públics
és un element imprescindible de la nostra
concepció de la política, fins al punt de con-
siderar el desenvolupament de la
participació ciutadana com un dels trets
fonamentals de la nostra opció política, per
això tant des dels governs dels Ajuntaments
com des de l’oposició hem impulsat moltes
experiències d’àmbits de participació. En
aquesta mateixa línia, també considerem
molt positives les experiències entorn al que

de manera genèrica es denomina
“Pressupostos participatius”, creiem
que els pressupostos municipals són una
bona oportunitat d’apropament de les
institucions i els ciutadans i ciutadanes. Els
models adoptats en les experiències de
pressupostos participatius que fins ara
s’han desenvolupat son diversos i, donat
que es tracta d’una pràctica relativament
recent, no hi ha receptes universals, però
des d’ICV-EUiA considerem que és una
fórmula a potenciar. Tenint en compte
que la gestió municipal és la més propera
al ciutadà, ens podem beneficiar d’un
conjunt de factors positius, degut preci-
sament a aquesta proximitat física i que
com es evident no estan a l’abast de les
altres administracions públiques.

Governs municipals d’alguns ajuntaments
han proposat aplicar i fins i tot ho estan
intentant, que l’elaboració dels pres-
supostos municipals, és a dir, el conjunt
d’ingressos i despeses que té la localitat,
pugui fer-se amb la col·laboració de la
pròpia ciutadania.
Crec que és una formula atractiva des del
el punt de vista teòric, però amb moltes
dificultats per portar-la a la pràctica.
Aspectes a tenir en compte: en un municipi
si no estàs molt introduït en el dia a dia,
desconeixes l’abast de tot el que s’ha de
fer. Això pot comportar tenir versions
parcials de la realitat. Quines persones han
de col·laborar en l’elaboració dels pressu-
postos participatius? Les que tenen sen-
sibilitat pel tema? Quin grau de repre-

sentació tenen del conjunt de la ciutadania?
Com estableixes la representativitat dels
barris de la ciutat? I moltes preguntes més
que avui no tenen resposta.
Tots els partits polítics és presenten a les
eleccions amb el programa electoral,
explicant què és el que volen fer en els
propers quatre anys en el municipi. En què
és pensen gastar els diners del pressupost.
Els ciutadans voten en funció de molts
aspectes però també en funció del que és
vol fer. Segurament no és la fórmula per-
fecta, però l’elaboració dels pressupostos
feta per la representació democràtica de
tots els ciutadans, avui encara és la més
justa i equitativa i sobretot la més eficaç
per resoldre els problemes de tots.

La democràcia no és només un conjunt
de normes i institucions, sinó també un
conjunt de valors i pràctiques quotidianes
de participació que aprofundeixen i
milloren el sistema. La participació és una
opció, un model per fer política, des del
govern,  des de l’oposició i des de la ma-
teixa ciutadania, en el context d’un projecte
socialment avançat i de progrés. Aconse-
guir-ne un bon nivell no és fàcil i depèn
també, en bona part, de la vitalitat i capa-
citat del teixit associatiu. S’ha d’encaminar
cap a la corresponsabilitat de tots i totes
en les eleccions decisives i en el debat, és a
dir informació i facultats de control de
l’acció municipal per part de la ciutadania.
Els pressupostos i la seva aprovació és sens
dubte la «mare dels ous” de les adminis-

tracions i d’on s’extreu la dinàmica i el
tarannà d’aquestes. En ells es marquen les
prioritats del govern. En tant que l’Ajun-
tament és l’administració més propera i que
aquestes accions tenen una traducció direc-
ta i gairebé immediata sobre la ciutadania,
la participació d’aquesta s’esdevé una eina
fonamental. ERC ha engegat a municipis
com Manlleu, Les Borges Blanques,
Vilajuïga... pressupostos participatius, amb
resultats més que positius. Una de les
experiències que podríem extrapolar és la
de gestionar-ho mitjançant comissions
d’àrea, amb membres a cadascuna d’elles
de diferents agents socials. ERC opta per
un canvi de cultura política i es compromet
decididament en aquest aprofundiment de
la pràctica democràtica.

La participació dels ciutadans en els afers
públics és un dels fonaments de la demo-
cràcia. Els ciutadans hem de tenir la pos-
sibilitat de conèixer i orientar els projectes
i accions prioritaries de la ciutat. És per
això, que un dels eixos bàsics del govern
local, ha estat facilitar espais i recursos a
les entitats, de tot tipus, que hi ha a la ciutat
i a ciutadans individuals perquè puguin
tenir la possibilitat de organitzar-se, fer
propostes i comprovar que se’ls escolta i
que es tenen en compte les seves aporta-
cions. L’elaboració del Pla Estratègic, que
planteja com ha de ser la Montcada dels
nostres fills, és una realitat gràcies a la par-
ticipació de més de 400 ciutadans i ciu-
tadanes que a títol individual o representant
a una entitat ho ha fet possible. És

Els Pressupostos Participatius són un
instrument de Govern Municipal que bus-
ca la participació directa dels ciutadans,
agrupats de manera organitzada, per tal de
discutir i prendre decissions vinculants.
Tenim alguns exemples de pobles i ciutats
del món a on s’aplica aquesta fórmula: a
Catalunya el referent més important és Rubí,
a l´Estat Espanyol tenim el cas de Cuenca
i arreu del món és molt coneguda i elogia-
da l´experiència de Porto Alegre. L´origina-
litat d´aquest model és la seva incidència
directa sobre les inversions públiques, per
això suposa un exercici realment substan-
cial de democràcia local per part de la
ciutadania en els temes que els afecta de
forma més directa i quotidiana. Aquest
model serveix per una distribució millor

de les riqueses i per contribuir  a la so-
cialització de la política. L’experiència ens
diu, però, que tot i garantir la universalitat
de la participació i ajudar a dinamitzar les
entitats que han col·laborat, és un meca-
nisme poc àgil i eficaç ja que requereix
temps i recursos i té el risc d’una partici-
pació desigual dels diferents barris així
com de manipulació i lideratges perso-
nalistes. També demostra que hi ha poca
participació i no recull el paper de les
minories. Per tant, des del PP considerem
que és una bona manera de dissenyar els
pressupostos ja que recull les inquietuds
dels veïns tot i que caldria impulsar i acti-
var la participació dels ciutadans i de totes
les associacions i sectors. És una fórmula
que encara s’ha de corregir i perfeccionar.

fonamental  que, en les discussions i  deci-
sions prèvies, a l’aprovació del pressupost,
que són les que el poden orientar en un
sentit o en un altre, estigui garantida la par-
ticipació.
La participació pot generar dificultats
però és imprescindible. Estem convençuts
que la implicació, la complicitat dels ciu-
tadans en determinats processos decisoris
enriqueix la democràcia local.
Com podreu comprovar, al plenari
d’aquest mes plantejarem  per la seva
aprovació, la intenció de renovar, per
millorar, el reglament de Participació
Ciutadana i el d’ús per les entitats de la
Casa de la Vila. El compromís es ferm,
per què la ciutat la hem de fer entre tots.
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L’autora mallorquina Carme Planells
guanya el premi de narrativa de l’ABI

VIIIa EDICIÓ DEL PREMI LITERARI ATENEU DOMINGO FINS

L’entitat aplega una setantena de persones al tradicional sopar literari, que va comptar amb l’assistència de Paco Candel

L’autora mallorquina Mari Car-
me Planells, amb el relat titulat
L’Ebusos ha estat la guanyadora
de la VIIIa edició del concurs
de narrativa curta Ateneu Do-
mingo Fins, organitzat per l’ABI.
Planells és la primera dona que
guanya el certamen literari.
Antoni Miralles, de Tàrrega,
amb La cabana, i el vigatà Joan
Roca amb Només una mica, les
puntes van rebre un accèssit
compartit. Planells, amb una
destacada activitat al teatre de
Mallorca, va rebre 650 euros,
mentre que els dos accèssits van
ser de 175 cadascun. El veredicte
del jurat es va fer públic durant
el tradicional sopar literari
organitzat el 17 de gener. Des-
prés de rebre el guardó, Planells
va donar les gràcies al jurat i va
afirmar que el premi és una bo-
na motivació: “Vull dir al jurat
que possiblement el meu
conte no és perfecte, jo ma-
teixa, en rellegir-lo, he vist
coses que ara hauria fet d’una
altra manera; però si la inten-
ció del premi és animar-nos a
escriure, l’heu complida,
perquè jo continuaré fent-ho”.

Nivell baix. Jurat i orga-
nitzadors enguany –com ja va
succeir l’any passat– tampoc no
estan contents amb la qualitat de
les obres presentades. Segons va
manifestar el portaveu del jurat,
Miquel Àngel de Burgos –en un
pessimista discurs marcat pel
record de l’edició anterior quan
el premi es va declarar desert–,
el conjunt dels relats que op-
taven al premi no complien els
requisits que s’espera dels bons
contes, raó per la qual es va de-

 >> D’esquerra a dreta, Miralles, Roca, Planells, la presidenta de l’ABI, Maribel Martínez, i De Burgos
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barri, a la Zona Franca. Rebo la Hoja
Informativa i, de tant en tant, parlen
de mi. Montcada s’assembla molt a la
Zona Franca, són el cul de sac on els
capitosts fiquen les despulles de tot,
com la incineradora o les fàbriques.
-Vostè dóna suport a aquest
premi, tot i que no creu gaire en
aquestes coses.
M’ha sorprès que el premi estigui tan
ben dotat, crec que el del meu barri
que porta el meu nom no està tan ben
pagat, i hi participa molta més gent.
Deixo que porti el meu nom perquè és
molt petit, i aquests no són dolents.
No m’agraden els premis perquè
reflecteixen que la nostra societat és
molt competitiva: sempre hem de ser
els millors en tot. I als que no són els
millors, què els passa? SH

PACO CANDEL, ESCRIPTOR I PRESIDENT DEL JURAT

l’apunt

Paco Candel (Casas Altas,
Comunitat Valenciana, 1925), va
assolir la popularitat gràcies a llibres
com Donde la ciudad cambia su
nombre (1957) i Els altres catalans
(1964), on denunciava les con-
dicions de vida de les classes
socials més desfavorides i els
convertia en matèria literària. Des
de fa anys manté un lligam amb
Montcada, que aquí ens explica.

-Quin és l’origen de la seva
relació amb Montcada?
Un dels millors amics que he tingut
a la vida ha estat Xavier Fàbregas,
el gran crític teatral, i per ell he
vingut moltes vegades. També són
amics en Pepe Martínez i el Sebastià
Herèdia, que era capellà al meu

cidir destacar les tres obres que
es desmarcaven amb diferència
de la resta. Tot i que De Burgos
va afirmar que el problema no
és que el jurat sigui massa
exigent, el president honorífic,
l’escriptor Paco Candel, va avi-
sar els membres que “si fileu
tan prim el premi acabarà
perdent la seva finalitat últi-
ma, perquè no es presentarà
ningú, encara que sigui un
dels millors dotats econòmi-
cament als Països Catalans”.
Candel va fer gala del seu
caràcter crític i va declarar que
no li agrada cap premi literari,
perquè “quan es distingeix
algú com el millor, s’està
dient a la resta que ells no
són tan bons, és a dir, que són
dolents”. L’escriptor va dedi-
car les seves paraules precisa-
ment als qui no han guanyat el
premi de l’ABI: “Ja s’ha
demostrat que els premis
literaris són un muntatge,
aquest és encara jove i per
això no s’ha espatllat, però
els premis són un engany; jo
quan vaig començar em vaig
presentar al Nadal, no el vaig
guanyar i, tot i així, sóc
escriptor”.

Cloenda musical. Un con-
cert de piano i saxo, a càrrec
d’Albert Julià i Daniel Garcia
van posar el punt de cloenda
de la vetllada literària. La
nombrosa assistència de públic
i associats, a més de la presència
de Candel, van fer que el sopar
literari de l’ABI confirmi la seva
consolidació i estableixi un pas
més cap al seu objectiu d’es-
devenir una convocatòria relle-
vant dintre del panorama literari
comarcal.
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El món irònic de Joaquín
Masoliver, a la Casa de la Vila

Èxits de l’AFMiR als premis de
fotografia de Manresa i Mallorca

>>El pintor, nebot de l’escriptor Juan Ramón Masoliver, exposa a Montcada

Estat del jaciment
ibèric de Les Maleses

 >> Una de les obres que es podrà veure a la Casa de la Vila
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ARXIU

L’estiu passat van aparéixer al
jaciment ibèric de Les Maleses
tres àmbits de nous d’habitatges
a la vessant de Montcada.
Aquest va ser el principal resultat
de les excavacions dutes a terme
pels responsables del Museu
Municipal al capdavant d’un
grup d’alumnes de secundària i
universitaris. La campanya
d’excavacions es va dur a terme
al juliol, i ara, el proper 12 de
febrer, els responsables –els
historiadors Mercedes Duran,
Gemma Hidalgo i Pedro
Otiña– presentaran a l’Auditori

les conclusions de les darreres
intervencions. Com van explicar
Duran i Otiña en acabar la
campanya a l’estiu, les estructures
estan ben conservades, amb una
alçada considerable. També es
van trobar diverses restes
ceràmiques i materials metàl·lics.
Segons Otiña, l’inici de la cam-
panya va ser dur perquè no es
trobaven les infrastructures que
esperaven; tot i que finalment,
els resultats van ser satisfactoris.
En les tasques d’enguany van
col·laborar al voltant de 20 es-
tudiants de batxillerat i de la
Universitat Autònoma de Bar-
celona (UAB).

Presentació de les conclusions de les excavacions
M. Lluïsa Vizcaíno, primera dona de l’Agrupació que rep un guardó internacional
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L’Agrupació Fotogràfica de
Montcada (AFMiR) i els seus
associats continuen rebent reco-
neixements. Recentment l’entitat
ha rebut dues mencions desta-
cades al 5è Certamen Fotogràfic
de Mallorca i al Memorial Mo-
dest Francisco de Manresa.
D’una banda, Maria Lluïsa Viz-
caíno ha aconseguit un Esment
d’Honor al concurs de Mallor-
ca, en l’apartat de fotografia en
blanc negre; a més d’un primer
premi al de Manresa. En aquest,
Adelina Putellas també ha estat

guardonada amb un altre primer
premi. En aquest sentit, el presi-
dent de l’entitat, Cosme Oriol,
ha volgut “la bona tasca que
les dones de l’AFMIR estan
desenvolupant darrerament i
que finalment comença a
tenir el seu reconeixement”.
D’altra banda, Miquel Parreño
ha rebut una medalla d’or i un
Esment d’honor a Mallorca en
l’apartat experimental digital.
Oriol va ser seleccionat en aquest
certamen en la modalitat blanc i
negre. L’entitat va rebre les
notificacions d’aquests premis
durant la primera quinzena de

gener. Vizcaíno s’ha mostrat
molt satisfeta pels premis rebuts.

 >> M. Lluïsa Vizcaíno a Manresa

COSME ORIOL

SÒNIA HERNÁNDEZ

 >> Joaquín Masoliver al seu estudi d’El Masnou
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Un home treu un conill d’un
barret, els humans es barallen
mentre les feres miren; un home
perdut sosté un globus enmig
d’una via que no se sap si és mor-
ta o no, i l’especulació immobi-
liària destruint el paisatge. Aques-
tes són les instantànies que el pin-
tor Joaquín Masoliver (Barcelo-

na, 1940) ha fet d’un univers
creatiu molt particular, concebut
com un teatre, amb “uns perso-
natges que s’adrecen al pú-
blic des d’un escenari”, com
explica el propi artista. Del 5 al
22 de febrer aquestes imatges es
veuran a la Casa de la Vila.
Masoliver afirma que el missatge
d’aquests actors no és en absolut
polític, però porta implícita una

visió irònica i crítica cap al món
que veu aquest català crescut a
El Masnou i que viu des de fa
més de 30 anys a Suècia, on ha
desenvolupat la seva vida pro-
fessional entre l’ensenyament,
l’escriptura de llibres didàctics,
la il·lustració, la ràdio i la pintu-
ra. Ara per ara és aquesta darrera
activitat a què més temps dedi-
ca i de la qual comença a recollir
els fruits. Les seves darreres ex-
posicions a Estocolm han tingut
un destacat èxit, que fins i tot ha
sorprès l’autor. Tot i que també
se sent molt atret per altres te-
mes, com els paisatges (aquests
amb una notable influència del
pintor Miquel Villà) o els bode-
gons, a Montcada presenta la se-
va obra més crítica i més engin-
yosa. “Són imatges que sur-
ten del subconscient i, per
tant, no es poden reprimir. Jo
no puc dir que les meves
obres mostren la meva ideo-
logia, perquè són escenes que
se m’imposen”, afirma.

cultura
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>>La reconeguda cantant actua a l’Auditori amb Joan Pau Cumellas

“El blues em va atrapar, quan
el vaig sentir em va emocio-
nar tant que des de llavors no
he volgut dedicar-me a res
més”. Així explica la popular
cantant de blues Big Mama l’inici
de la seva relació amb la música
mitjançant la qual ha vist i explicat
el món. Ara, quan ja fa quinze
anys que la vocalista, nascuda a
Sant Quirze de Besora  al 1963
amb el nom de Montserrat Prat-
desaba, passeja aquest idil·li per
tot el món, ha reunit les cançons
més emblemàtiques de la seva
carrera, al disc En el nom de tots.
Acompanyada de Joan Pau Cu-
mellas ha recollit temes clàssics i
propis per “retratar els mals
moderns –explica Big Mama,
hi ha peces que parlen de la
crisi a Argentina, que ha fet

Clàssics del blues i els mals
moderns amb Big Mama

Convocats els premis
de punts i contes

El grup montcadenc MK Fly
prepara un disc acústic

sònia hernández
redacció

L’Abiclub organitza el
festival Perform’n’art

Pintura, música, dansa i gastronomia al carrer Colon

L’Abiclub organitza un festival
cultural multidisciplinari el
proper 7 de febrer a la seu de
l’ABI, al carrer Colon, 5. Aquesta
cita recupera l’esperit del festi-
val Art &Music, organitzat l’any
passat per l’entitat cultural
Aqualung i dut a terme en part
a l’ermita de Sant Pere de Reixac,
com explica un dels seus orga-
nitzadors, Joan Hernández.
“Estem en la mateixa línia–
explica–, tot i que la segona
edició d’Art & Music se cele-
brarà més endavant, orga-
nitzada de nou per Aqualung,
hem volgut  unir en una sessió
especial l’art innovador en
totes les seves manifesta-

cions: vídeo-art, ciberpoesia,
dansa, música...”.
La vetllada comptarà amb l’ac-
tuació de grups i artistes de
tendències molt diferents, com
Nus x gust, Xixicas, La Papa,
Enric Riera, els grup de dansa
Onze amb cinc i GeDeCe,  les
escultures i muntatges plàstics de
Julia Castro i la pintura de
Claudio Marcos. A més, la nit
anirà acompanyada de les crea-
cions gatronòmiques de Jordi
Hernández. El preu de l’entrada
és de 3 euros, si és anticipada, i
de 5 a taquilla. Els organitzadors
creuen que l’èxit que va acon-
seguir el festival de l’any passat
–quan van assistir més de 200
persones– els augura una bona
resposta del públic.

El de punts de llibre és un concurs multitudinari

sònia hernández
redacció

Cultura ja ha fet públiques les
bases dels dos concursos més
emblemàtics de la Diada de Sant
Jordi, el Guanya’t un punt, dedicat
a punts de llibre, i el Vet aquí un
gat, de contes escrits per a nens.
El certamen de marcadors de
llibre, organitzat per les
biblioteques del municipi, és una
de les convocatòries més multi-
tudinàries. Al 2003 van partici-
par un total de 268 nens de totes
les escoles de Montcada. En-
guany, com és habitual, poden
participar tots els nens i nenes nas-
cuts entre els anys 2000 i 1988
que visquin o estiguin escolaritzats
a Montcada. S’han establert
quatre categories diferents
segons l’edat dels participants,
que poden presentar un màxim
de dues obres, de 21x5,5 cm, a
les biblioteques de Montcada,
fins al 18 de març. Cada cate-

goria tindrà tres premis, que
oscil·len entre els 60 i els 90
euros. El veredicte i lliurament
de premis tindrà lloc el 22
d’abril a l’Auditori. Els punts de
llibre guanyadors podran ser im-
presos com a punts de llibre
commemoratius de la diada de
Sant Jordi.
També són públiques les bases
del premi de contes escrits per
adults i adreçats a nens Vet aquí
un gat, organitzat per la Regi-
doria de Cultura. Els treballs han
de tenir entre 5 i 15 fulls, i es
poden presentar a l’Oficina
d’Atenció al Ciutadà (OAC) de
l’Ajuntament. El termini de
presentació acaba el 19 de març,
i hi haurà un únic premi de 750
euros. Si el jurat ho considera
oportú, s’establirà un premi lo-
cal del mateix import. Les ba-
ses dels dos concursos són dis-
ponibles a la web de l’Ajun-
tament montcada.org.

 >> Els integrans de la formació en una foto promocional

Amb ‘Por las mañanas’ la formació demostra la seva potència a poca distància

Por las mañanas es el títol del nou
treball de la formació musical
montcadenca MKFly. Es tracta
d’una recopilació de temes en
format acústic, amb el qual
volen “obrir nous camins, per-
què sempre ens havia agradat
el folk i volem demostrar que
també funcionem així”, com
explica Javi de la Barrera, vo-
calista del grup. Aquest és el ter-
cer treball del grup, a més de la
seva participació al col·lectiu
Montcada Sona, enregistrat l’any
1999. Los días, del 1997, va ser
la seva primera maqueta, i va
rebre una bona resposta de
públic. Des de llavors han
autoeditat Mundo diablo y carne i

aquest últim treball del qual pre-
paren la gira per presentar-lo.
L’objectiu, com no, assolir un

escenari a Montcada i Reixac que
els posi en contacte amb el seu
públic.

 >> Cumellas, amb l’harmònica, i Big Mama

que tanta gent hagi sortit del
seu país; també parlo dels
maltractaments i dedico al-
gun tema a Greenpeace i als
voluntaris que van ajudar
quan la catàstrofe del Xapa-

MK FLY

ARXIU

sònia hernández
redacció

sònia hernández
redacció

pote”. Ara  Big Mama i Cu-
mellas estrenen aquest disc, posat
en directe per primera vegada a
Vic, amb molt d’èxit. A Mont-
cada el presentaran el 31 de
gener, a l’Auditori.
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Publicades les bases
per a les subvencions

La Regidoria de Cultura ha fet
públiques les bases per sol·licitar
les subvencions per a la creació
de comparses per a la Rua de
Carnaval 2004, que se celebrarà
el proper 21 de febrer. Les
sol·licituds es poden presentar a
l’Oficina d’Atenció al Ciutadà,
l’OAC, de l’Ajuntament, de 8h a
19h fins al 18 de febrer. Enguany
s’han establert sis categories dife-
rents, depenent del nombre de
persones que tingui cada com-
parsa, i que van des dels 230
euro als 600. També es podrà
participar en dues modalitats:
disfresses col·lectives i disfresses
individuals d’adults. Els grups
més petits han de ser de 15
membres com a mínim, i els
més grans han de superar les 71
persones.
La regidora de Cultura, Amèlia
Morral (CiU), ha explicat que
amb aquestes subvencions
“volem ajudar les comparses
a preparar la seva carrossa i
vestuari amb més il·lusió, tot
i que sabem que amb aquests
diners no tenen suficient, i
que sempre han de posar de
la seva butxaca, però els

>>Carnaval 2004

sònia hernández
redacció

ajudem en la mesura que
podem”.

Cita multitudinària. El
proper 21 de febrer se celebra
la Rua de Carnaval, una de les
cites més multitudinàries a
Montcada. L’any passat unes mil
persones hi van prendre part. La
regidora de Cultura ha explicat
que per a l’edició 2004 es manté
l’itinerari de l’any passat (carrers
Bifurcació, Pasqual, Bateria,
Masia, de la Mina, Avinguda de
la Unitat, Pasqual, Elionor,
Major, el pont dels Hermanos,
Rambla dels Països Catalans i
Tarragona, fins al Pavelló Miquel
Poblet).
La principal novetat de l’edició
2004 és que el sambòdrom se
celebrarà al pavelló Miquel
Poblet, un fet que reivindicaven
els participants des de fa uns
anys. Morral confia que la nova
ubicació millorarà qualitati-
vament la celebració del Carna-
val a Montcada i Reixac. “La
pista coberta ja se’ns havia
quedat petita, un miler de
persones no podíem estar
allà, i arà la celebració pot
millorar molt”, ha afirmat la
regidora.

en 2 minuts...

�

Donació de Cultura a Càritas
La Regidoria de Cultura de l’Ajuntament de Montcada donarà
a Càritas  Parroquial de Montcada la meitat dels diners obtinguts
de la venda d’entrades per al concert d’Any Nou, celebrat el
passat 4 de gener a l’Església de Santa Engràcia i que va anar
a càrrec de la Coral Sant Jordi. En total, l’Ajuntament donarà
500 euros a Càritas. La Regidora de Cultura, Amèlia Morral
(CiU) ha explicat que es va prendre aquesta decisió per dos
motius: “D’una banda, vam pensar que era una bona ma-
nera de col·laborar amb les famílies més necessitades,
tenint en compte que
es tractava del Con-
cert d’Any Nou; i de
l’altra, ja que utilitzà-
vem l’església, vam
creure que col·laborar
en els seus projectes
era una bona manera
de respondre a l’ajut
que ens prestaven ce-
dint-nos el local”. LR

Del 9 al 27 de febrer es poden
presentar propostes a la VIIIa
edició del Premi d’Investigació
Ajuntament de Montcada.
Aquesta convocatòria atorga
2.400 euros al millor projecte
d’investigació de qualsevol
aspecte relacionat amb el desen-
volupament de Montcada (his-
tòria, geologia, geografia, cultu-
ra, paisatge, economia, etc.). Als
treballs candidats ha de constar
una explicació de la investigació,
un currículum de l’autor o autors
i llurs motivacions. Les propos-
tes s’han de presentar en suport
paper i informàtic, a l’OAC. El
veredicte del jurat, format per
entesos en els temes proposats,
es farà públic el 31 de març de
2004. Des de llavors, l’autor o
autors del projecte guanyador
disposaran d’un període de sis
mesos per dur-lo a terme. La
regidora de Cultura, Amèlia
Morral (CiU), ha destacat la
importància de la convocatòria
“per incrementar el coneixe-
ment i el patrimoni científic
sobre Montcada, a la vegada
que es difon la seva història”.
Les bases del premi es poden
consultar a montcada.org. LR

Recepció de
projectes al
VIIIè Premi

d’Investigació

Poesia popular a la Casa de la Vila
La Casa de la Vila de Montcada va acollir el passat divendres
16 de gener la presentació de dos llibres de poesia d’autors
extremenys residents a Catalunya: Impropia esencia de mastrantos,
de José Sánchez del Viejo, i Volar sin alas, de Encarna Jiménez
de la Cruz, editats
per la Diputació de
Badajoz. Els dos
poetes van parlar
de la seva obra i
van llegir  alguns
poemes, presentats
pel President de
l’Àrea Social, Car-
les Guijarro (PSC).
LR

�

SÒNIA HERNÁNDEZ

ÁNGEL ACÍN
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Inici de les
inscripcions
als cursos
de català

Del 9 al 13 de febrer és obert
el termini per inscriure’s als cur-
sos per a adults que organitza i
imparteix el Servei Local de
Català de Montcada (SLC) del
període de febrer a juny.
L’SLC ofereix cursos de nivells
per a no-catalanoparlants i per
a catalanoparlants, amb titula-
ció equivalent a la de la Direc-
ció General de Política Lingüís-
tica. Les inscripcions es poden
fer els dies 9, 10 i 11 i 12 de
febrer, de 10h a 14h i de 16h a
20h; i el 13 de febrer de 10h a
14h; a les noves instal·lacions del
Servei Local de Català, a la Casa
de la Vila, al carrer Major, 32
(també té entrada pel carrer
Domingo Fins). Els responsa-
bles del Servei han destacat que
els 10 cursos oferts ja es troben
“plenament consolidats”,
mentre que per a aquest perío-
de s’ofereix una novetat. Els
cursos presencials i a distància es
completaran amb el Servei obert
de català, un nou espai on tant
els alumnes dels cursos com els
qui no puguin formalitzar la ma-
trícula, trobaran tot el material
necessari per a l’autoaprenen-
tatge del català. LR

Contra els abusos, cooperatives!
el retro-visor

Als anys 30 es creen les primeres cooperatives per contrarestar els alts preus dels productes bàsics

Fundació Cultural Montcada
ricard ramos

JOSEP BUSQUETS

 >> Obrers d’Asland a l’estació de Bifurcació l a primera meitat del segle XX

Durant el primer quart del segle
XX Montcada i Reixac comença
a deixar de ser una població
eminentment agrícola per con-
vertir-se amb rapidesa en una
societat industrial. Passa de tenir
poc més de 1.500 habitants –a
principi de segle– a tenir-ne
7.000 –durant la II República
(1934). Una de les primeres
fàbriques que s’instal·len al nostre
municipi l’any 1916 és la
cimentera Asland, amb més de
500 obrers. Altres indústries que
contribueixen a aquesta transfor-
mació són, entre d’altres, la
fàbrica Brutau, Pells Panisello,
Pinces Pedrola, Embotits i carns
de porc Lasús, Olis i sabons
Martí, Mosaics Armengo, Pro-
ductes Químics Montcada,
Destil·leria Prats, Ciments ar-
mats Vilagut, Cafès Marcilla, etc.
L’oferta de llocs de treball atrau
gent d’arreu d’Espanya, on es
viuen moments difícils amb
grans desigualtats socials.
Aquesta classe treballadora, molt
nombrosa a Montcada, comen-
ça a organitzar-se per crear les
primeres cooperatives de con-
sum per als obrers –“economa-

tos”– que ja funcionen a altres
municipis de Catalunya i on es
poden adquirir productes de
primera necessitat a un preu
assequible. És l’única manera de
contrarestar els preus abusius
que fixen els botiguers tal com
consta en un manifest socialista
de l’any 1932: “Las cooperativas
de consumo nos liberan de las ambi-
ciones de comerciantes poco escrupulo-
sos que, con sus abusivos precios en los
artículos, nos merman de tal forma
los jornales, de por si insuficientes, que
nos obligan a criar hijos famélicos”.
Aquestes iniciatives, que posen
de relleu la força del moviment
obrer, provoquen malestar en-
tre els botiguers locals que veuen
en perill els seus negocis. Un tal
“Panot”, botiguer, escriu un
article (Alerta, botiguers i veïns de
Montcada!) a la revista La Llar,
afí a la Lliga Catalana, on critica
durament les cooperatives de
consum. En resposta a les críti-
ques dels botiguers, un dels
fundadors de la primera coo-
perativa obrera de Montcada, el
socialista Jacinto Garcia Escude-
ro, publica un article a L’Es-
guard–una revista d’esquerres

creada l’octubre de 1931– con-
testant les acusacions del senyor
Panot: “És la nostra tasca cercar
millores per a la classe treballadora,
per això treballem amb entusiasme
sense límits per a la creació del coope-
rativisme i, quan aconseguim obrir una
porta, l’obrim al poble perquè es
beneficiïn totes les famílies humils i no
els hi demanem cap declaració de fe
política. La Cooperativa de Mont-
cada, creada per iniciativa socialista,
va adreçada a tots els ciutadans de

totes les tendències polítiques”.
Aquestes i altres coses passaven
a Montcada als anys trenta quan
van sorgir els primers esclats de
cooperativisme.

Als economats es podien
adquirir productes de
primera necessitat a
preus assequibles
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PRIMERA VOLTA DE LES LLIGUES DE FUTBOL

El CD Montcada acaba tercer
amb clares opcions d’ascens

L’equip té el millor bagatge defensiu, amb 13 gols encaixats en 18 jornades

sílvia alquézar
pla d’en coll

El CD Montcada ha finalitzat la
primera volta de la lliga amb les
opcions intactes per pujar a Pri-
mera Catalana. Després de 18
jornades, els montcadencs són
a la tercera posició del Grup Pri-
mer de Preferent, a cinc punts
del Sant Celoni, el líder, i a tres
del segon, l’Escala. En l’últim
matx, l’equip que dirigeix Miquel
Olmo va empatar a zero davant
el conjunt gironí en un partit
igualat entre dos clubs que aspi-
ren a estar la temporada vinent
a la categoria superior. El matx,
que va aplegar força públic al
camp municipal de Font Freda,
no va ser gaire vistós, amb
poques ocasions de gol. La més
clara la va desaprofitar el Mont-
cada al minut 90 quan el defen-
sa Xavi Cámara va fallar un pe-
nal que va aturar el porter gironí.
“Ens ha faltat tenir la pilota
amb més coherència, ens
hem precipitat fruit dels
nervis”, destaca el tècnic local,
qui lamenta també s’hagi perdut
el golaverage, favorable ara a l’Es-
cala perquè a l’anada el Mont-
cada va caure derrotat per 1-0.
En acabar el partit es van pro-
duir uns incidents entre jugadors
locals i aficionats visitants que
van acabar en una picabaralla al
costat de les banquetes.

Balanç. En 18 jornades, el
Montcada ha sumat 31 punts.
Ha guanyat 9 partits (6 a casa i 3
fora), n’ha perdut 5 (3 a fora i 2
a casa contra el Roses i el Vilas-
sar) i n’ha empatat 4. L’equip ha
demostrat a la primera volta
tenir solidesa defensiva. Les
estadístiques ho demostren: en
18 partits només han encaixat 13

SÍLVIA ALQUÉZAR

 >> El partit entre el Montcada i l’Escala va ser molt disputat entre dos rivals que aspiren a pujar a Primera

El Sant Joan
és a la zona

mitja-baixa, tot
i el bon inici

EL CAN SANT JOAN FEMENÍ ESTÀ SEGON

L’equip femení de l’Escola de
Futbol Can Sant Joan Blaugra-
na està fent una excel·lent
temporada, la millor de la seva
història amb només una derro-
ta en 14 jornades. En l’actua-
litat, amb la primera volta aca-
bada, ocupa la segona posició
del Grup Primer de Tercera Re-
gional amb 26 punts, a quatre
de la Guineueta, el primer
classificat a qui va superar el

tercera regional

 >> El Sant Joan és tretzè

SÍLVIA DÍAZ

gols. En el capítol ofensiu, el
Montcada ha marcat 25 gols.
Amb tota la segona volta per
davant, la plantilla i el cos tècnic
es mostren optimistes i amb
moltes ganes d’aconseguir el
desitjat ascens de categoria. Per
a l’entrenador, Miquel Olmo, tan
important és treure un resultat
positiu davant rivals directes
com no perdre punts contra
equips inferiors. “En aquesta
segona volta l’equip arribarà
al seu millor moment, perquè
les lligues es guanyen a la
segona volta”, indica el tècnic.
En aquest sentit, el capità del
Montcada, Sergio López, afir-
ma que la plantilla es troba amb
la moral molt alta “per donar
al club i a tota la seva afició
una alegria al final de tem-
porada; s’ho mereixen des-
prés de tres anys quedant

tercers”. El vicepresident del
Montcada, Gonzalo Frasnedo,
confia en el potencial de la plan-
tilla per retallar les diferències
amb els primers classificats.
“Creiem que podem estar a

dalt, però és un grup molt
igualat i competitiu”. El
Montcada es desplaçarà el prò-
xim 1 de febrer al camp del Vi-
lassar, amb qui va perdre a la
primera volta a casa per 0-1.

El Sant Joan Atlètic ha acabat
la primera volta de la lliga a
la zona mitjana-baixa de la
classificació del Grup Novè
de Segona Regional. L’equip
local va començar força bé,
encadenant bons resultats que
el van situar entre els conjunts
capdavanters. Però a mesura
que han passat les jornades,
el Sant Joan ha perdut corda,
un fet normal per al capità
Luis Hidalgo “perquè es
nota molt els equips que
entrenen regularment sen-
se problemes”, diu el mig-
campista montcadenc, qui
afirma que molts jugadors de
la plantilla no poden entrenar
per motius laborals. El Sant
Joan té un balanç no gaire
positiu, amb 9 derrotes, 3
empats i 6 victòries en 18 jor-
nades. “Hem fet una prime-
ra volta un xic fluixa en re-
lació amb les nostres possi-
bilitats. Ens han condicio-
nat les lesions i les deci-
sions arbitrals”, indica Hi-
dalgo. La plantilla lluitarà per
mantenir  sense patiments la
categoria de Segona Regional.
Segons el capità, l’objectiu és
quedar classificat entre els deu
primers: “Hi ha equip per
estar entre el cinquè i el
desè del grup”. SA

18 de gener a domicili per 1-
4. L’objectiu de l’equip, format
íntegrament per jugadores de
Montcada, és pujar a Segona.
Per la seva banda, la Penya
Decano té un balanç negatiu
de la primera volta, amb no-
més una victòria en 16 partits.
L’equip, que juga al camp de
la Ferreria, és a la penúltima
posició del Grup 19 de Terce-
ra Regional amb 9 punts. SA



28 1a quinzena
febrer 2004 esports

L’AE Can Cuiàs
es manté segur

a Segona A
El sènior de l’AE Can Cuiàs es
troba classificat en la desena
posició de la classificació del
grup 3r de la Segona Divisió
A de futbol sala amb 16 punts,
una categoria que lidera el
Bonaire. Els montcadencs van
perdre el darrer partit disputat
a la pista de l’Iniciativa de la
Llagosta per 5 gols a 3.
L’equip encara té dos partits
ajornats que, de guanyar-los,
podria fer avançar llocs en la
classificació. El conjunt de Can

El Vitelcom reacciona i ja
és a un pas dels playoffs

lluís maldonado
redacció

Set victòries i un empat és el
positiu balanç que ha aconseguit
el Vitelcom Montcada de futbol
sala en els darrers vuit partits.
Amb l’arribada del nou entre-
nador, Marcello Magallahes, el
conjunt montcadenc s’està mos-
trant intractable. Ha escalat posi-
cions a la classificació, i ja és a
un pas d’estar en plaça de play-
offs. El Vitel ara ocupa la cin-
quena posició del grup B de la
Divisió de plata amb 30 punts,
empatat amb l’Andorra, preci-
sament l’equip que visita en la
propera jornada el pavelló Mi-
quel Poblet. Si el Vitel guanya,
es col·locarà quart, una posició
que també els podria donar una
plaça en la fase d’ascens, ja que
el millor quart classificat dels
tres grups també aconsegueix el
passi per optar a ser equip de
Divisió d’Honor.

Intensitat i motivació.

La plantilla al complet viu un
bon moment de forma i de joc.

XÈNIA CASTELLÀ/VITELCOM MONTCADA

MIQUEL ALBA

MARIA JESÚS GARCIA

EL SÈNIOR B LIDERA EN SOLITARI
EL GRUP B DE LA PRIMERA NACIONAL

El sènior B del CFS Montcada
continua liderant el grup 1 de
la Primera Nacional B de futbol
sala. El segon equip del
Vitelcom té ara 33 punts en
14 partits disputats, un partit
menys que la resta d’equips.
El partit que havia de jugar al
camp de l’Esplugues en la
darrera jornada es va haver de

sènior B

>> FUTBOL SALA. Grup B de Divisió de Plata

Amb l’arribada del nou entrenador, l’equip es manté invicte i molt motivat

Els jugadors han sintonitzat a la
perfecció amb la nova filosofia
de joc de Magallahes, que es va
fer càrrec de l’equip a la jornada
12, coincidint amb la primera
victòria fora de casa de la tem-
porada, contra el Manacor. Un
dels capitans, Manel, explica que
“l’equip surt a guanyar tots
els partits”. Mariano també
està comptant amb la confiança
del tècnic, “m’estic trobant bé
i he pogut contribuir amb
gols decisius”, comenta. El
porter Ginés està intractable a
la porteria, després d’estar més
d’un any sense jugar amb
l’anterior entrenador. “Ens hem
d’entregar al 200 per cent per
pal·liar els errors del principi”,
afegeix.
La imatge de l’equip millora
partit a partit, on es nota la
intensitat i la motivació que po-
sen tots els jugadors que surten
a la pista. Per al president de
l’entitat, Eusebio Carrero, el canvi
d’entrenador “ha estat l’au-
tèntic revulsiu per als juga-
dors, s’ha notat un canvi

positiu d’actitud i de sistema
de joc”. Carrero confia que la
plantilla continuï amb la ratxa de
bons resultats: “Estem molt
ben situats i encara queda
molta lliga. Aquest és el
millor equip que hem fet mai
i hauria d’estar millor classifi-
cat”, lamenta el president, qui
desitja que la incorporació de
l’internacional brasiler Almir, “si-
gui el revulsiu en atac que ne-
cessitava la plantilla”.

Almir, golejador. En el darrer
matx jugat, el Vitel va sumar tres
punts importants en una pista
complicada, com és la del Per-
files Sintal de Navarra, on els
montcadencs es van imposar per
3 gols a 7. Manel va ser el màxim
golejador amb tres dianes. Una
de les notes positives del partit
a Navarra van ser els dos gols
seguits del brasiler Almir, que es
va estrenar com a golejador i ha
ampliat el seu contracte dues
temporades més.  D’altra ban-
da, Jorge estarà quatre setmanes
sense jugar per lesió.

 >> Ferreira controla una pilota en el partit contra l’Ibarra de Sant Sebastià

 >> Plantilla del Sènior B del Vitelcom CFS Montcada

 >> El primer equip de l’AE Can Cuiàs ocupa la part mitja de la classificació

Cuiàs ha passat a jugar en aquesta
nova categoria, després de

l’ascens aconseguit l’any passat
provinent de la Segona B.  LM

susprendre. Tot i això, els
montcadencs mantenen el
lideratge del grup, seguit de
ben a prop pel Vidreres i
l’Alella, que tenen 31 i 30
respectivament. El Vitelcom B
és un dels favorits per obtenir
l’ascens a Primera A, després
de la campanya discreta feta
la temporada anterior. LM
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Si és important per a tu,
per Montcada
també ho és

esports

La Canonja posa fi
a la ratxa de La Salle

lluís maldonado
redacció

La Salle d’handbol va trencar la
ratxa de quatre victòries con-
secutives perdent a la pista del
conjunt tarragonés de la Canonja
per 34-20, el segon classificat, en
la darrera jornada de Primera
Catalana. Era un partit en què
estava en joc la segona plaça de
la categoria, encara que falta
gairebé tota la segona volta de
la competició.
Segons el tècnic de La Salle,
Jaume Puig, “no vam estar a
l’alçada” i va reconèixer que
“ha estat el pitjor partit que
hem fet aquesta temporada”.
Els montcadencs no van tenir
opcions de victòria i van anar
sempre a remolc en el marca-
dor. “Només són dos punts,
i hem de pensar en refer-nos
a casa en el partit contra
l’Esplugues”, va dir Puig.

Objectiu, ser tercers.

L’objectiu inicial fixat en les
darreres setmanes de poder
aconseguir la segona plaça del
grup ara se centra en continuar
sent tercers. Falta molta lliga,
“però no ens agafa en un bon
moment de la plantilla”.  La
Salle té dos jugadors lesionats.
Moratona es perdrà la resta de
la lliga, perquè ha hagut de pas-
sar pel quiròfan. Dani és l’altre

El Valentine es retroba amb
la victòria i el bon estil de joc

>> BÀSQUET. Grup E de la Lliga EBA

lluís maldonado
redacció

>> HANDBOL. Primera Catalana

Injecció de moral per al Valenti-
ne masculí en el segon partit de
la segona volta. Després de la
derrota soferta a Llíria (Valèn-
cia), l’equip que entrena Ferran
Anguera va sumar un triomf
molt important en la darrera
jornada de la lliga en vèncer el
Cartagena per un contundent
91-72 al pavelló Miquel Poblet.
El Montcada va confirmar la
bona imatge de joc que havia
ofert en els darrers partits, però
sobretot, va estar molt encertat
en els llançaments exteriors de
6’25. En total va fer 13 triples.
Els màxims encistelladors van
ser Dani Pérez amb 26 punts i 6
triples, Jordi Pons amb 20 i
Jaume Santandreu amb 16 punts
i 4 triples. El Valentine continua
novè amb 8 victòries i 9 derro-
tes, però retalla les diferències
amb els equips de la part alta i
se situa a només tres partits del
quart classificat.

Estil definit de joc. Sembla
que el Valentine Montcada ha
trobat el sistema de joc adequat
a l’equip, que tant ha trobat a fal-
tar durant la primera volta de la
lliga, i que s’ha caracteritzat pel
joc imprecís, ràpid i precipitat.
“Ara estem força millor, ens
ha costat massa, però hem
acabat conjuntant-nos, i
quan llegim el joc és quan
guanyem tranquils”, comenta
Dani Pérez, un dels exjugadors
ACB de la plantilla, i una de les
ànimes de l’equip. Pérez confia
plenament en la qualitat de la
plantilla per remuntar posicions.
Un altre dels jugadors im-
portants del Valentine, Jaume
Santandreu, reconeix que l’equip
està definint un estil de joc, “que
dóna més tranquil·litat al
nostre sistema, aconseguint
llençaments còmodes i aug-
mentant el nivell d’encert.

EL VALENTINE ACABA LA PRIMERA VOLTA

SEGON I ASPIRA A JUGAR L’ASCENS

bàsquet femení

LLUÍS MALDONADO

El Valentine Montcada femení
va sumar un triomf important
a l’última jornada en guanyar
a la pista del Draft Gramenet
per un ajustat 61-62. Aquest
va ser l’últim partit de la pri-
mera volta de Primera Catala-
na. El Montcada és ara segon
empatat amb el Premià. Si
guanya el proper 1 de febrer a
casa el partit ajornat contra el
Sant Adrià, acabarà la prime-
ra volta amb només tres de-
rrotes. Així doncs, el cap de
setmana del 31 i 1 de febrer,
el Valentine jugarà dos partits.
Dissabte visitarà la pista de
l’Olot, en el primer matx de la
segona volta. Diumenge, a les
cinc de la tarda a la pista
coberta, rebrà la visita del Sant
Adrià en el partit ajornat de la
primera volta.

Un bloc compacte. El
Valentine ha sumat la tercera

Dani Pérez, amb 6 triples i 26 punts, lidera el triomf davant el Cartagena

 >> Imatge del darrer partit a casa contra el Canyelles

 >>Moratona –llençant la pilota–  es perdrà la temporada per lesió

ARXIU/ÀNGELS LEIVA

Quirós, nou tècnic de l’equip femení de Segona

jugador que està pendent també
d’una operació.

Canvis al femení. En
femení, La Salle, que juga a Se-
gona Catalana, té nou entrena-
dor. Joan Lluís Moreno va pre-
sentar la dimissió perquè
considerava que l’equip, al mig
de la taula, “necessitava un
revulsiu per sortir d’aquesta
situació”. El seu substitut és
José Antonio Quirós, vinculat al
club com exjugador i exentre-
nador. Quirós ha expressat que
el seu objectiu és l’ascens: “Veig
possibilitats de pujar, hi ha
equip, només hem de canviar
de mentalitat i creure’ns-ho”.
El nou tècnic ha trobat físi-
cament fluixa la plantilla, i confia
millorar-la amb treball i il·lusió.
L’equip ha incorporat una nova
jugadora, Rosa Quirós, una cen-
tral que en la dècada dels 90
havia jugat  a Primera Nacional.

victòria consecutiva, després
de vèncer al JE Terrassa, que
va donar molta moral a
l’equip. L’entrenadora, Reme
Jiménez, espera que la plan-
tilla no noti massa el can-
sament pel fet de jugar dos
partits en menys de 24 hores.
La tècnica confia en les pos-
sibilitats del seu equip perquè
a les últimes jornades ha
millorat molt. Per la seva ban-
da, la capitana de la plantilla,
Crix Ximenis, opina que
“tenim més confiança i
creiem i esperem que
estiguem entre els tres
primers, per aconseguir
almenys les fases per pu-
jar a la Copa Catalunya”.
Marta Mira, una altra de les
jugadores importants,  asse-
gura que la combinació de
jugadores amb experiència i
joventut aporta  “molt dina-
misme a l’equip”. LM

Això és el que ens dóna con-
fiança”. I és que el llençament
exterior, i sobretot, des de la línia
de 6,25 és una de les armes de
l’equip, “però ara també tenim
solucions amb el joc inte-
rior,”, afegeix Santandreu.
L’objectiu del Valentine és ara

superar el rival partit a partit i
completar una millor segona
volta. “La primera part de la
lliga no ha estat com tots ens
esperàvem, però estic con-
vençut que millorarem i al fi-
nal estarem en el lloc on ens
mereixem”, diu Santandreu.

 >> José Antonio Quirós

LLUÍS MALDONADO
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El CC Montcada fa un
equip de joves promeses

lluís maldonado
 redacció

La piscina coberta tancarà les
seves portes el 10 de febrer

 >> Aquesta panoràmica actual de la piscina desapareixerà el 10 de febrer

 >> El nou equip del Club Ciclista Montcada

La instal·lació del carrer Bonavista es tornarà a obrir a l’estiu

>> ESCACS. Campionat de Catalunya per equips

sílvia alquézar
 redacció

La Unió Escacs Montcada ha
fet un equip de molta qualitat en
el seu debut a Primera Divisió
al Campionat de Catalunya per
conjunts, que tindrà lloc entre l’1
de febrer i el 28 de març. El club
ha fet quatre incorporacions:
Fermín González (mestre inter-
nacional que prové del Terrassa
de Divisió d’Honor), l’argentí
Marcelo Parrelo (amb dues nor-
mes de mestre internacional),
Antonio Garcia (mestre català) i
Juan José Hernández (amb una
norma de mestre català). De la
temporada anterior continuen el
colombià Alejandro Ríos (mestre
internacional), Fernando Mén-
dez (mestre català), Eugenio Ro-
mero i Esteban Garcia. Els su-

van quedar a la cinquena posició
de la general i al segon lloc del
grup de Primera Divisió.La
UEM participarà al torneig català
amb cinc equips més: el B jugarà
a Preferent, el C a Primera, el D
a Segona i l’E i l’F a Tercera. Pel
que fa als escolars, el club parti-
ciparà a partir del 31 de gener al
Campionat comarcal, on com-
peteixen un centenar de nens de
diverses poblacions vallesanes.
La cloenda i lliurament de
premis es farà enguany al pavelló
Miquel Poblet el 27 de març.
D’altra banda, la Federació Ca-
talana ha concedit la categoria A
a l’Open d’Escacs Vila de Mont-
cada. “És un orgull que un
torneig amb només onze
edicions ja tingui la màxima
categoria”, diu Romero.

La UEM fitxa quatre jugadors de
primer nivell en el debut a Primera

plents són Francisco Moreno i
Josep Ridameya (mestre nacio-
nal).

Objectius. Per a la directiva
del Montcada, el més important
aquesta temporada és mantenir
la categoria. “Seríem uns in-
sensats si penséssim en pu-
jar. Ens hem reforçat sabent
el difícil que serà mantenir la
categoria”, destaca Eugenio
Romero, qui afirma que l’ob-
jectiu és agafar experiència, tot i
que destaca que “hi ha possi-
bilitats de fer un bon paper i
lluitar per l’ascens perquè te-
nim jugadors de gran quali-
tat”. El primer torneig on ha
competit el nou equip de la
UEM va ser la Copa Catalana
el 18 de gener. Els montcadencs

sílvia alquézar
 redacció

La piscina coberta amb globus
del carrer Bonavista tancarà les
seves portes el 10 de febrer, per
tornar a obrir al juny com a equi-
pament d’estiu. L’Ajuntament ha
pres aquesta decisió a causa dels
pocs usuaris que té la instal·lació,
amb menys de deu persones al
dia. “No podem seguir man-
tenint oberta la piscina per-
què suposa una despesa dià-
ria de 100 euros per banyis-
ta”, explica el regidor d’Esports,
Juan Parra (PSC). El globus, que
no es tornarà a posar mai més,
es treurà definitivament en el
termini d’una setmana després
del tancament. D’altra banda,
l’Ajuntament farà un estudi per
determinar el futur del complex
esportiu del carrer Bonavista.

Millores a l’Aqua.  El
complex del Pla d’en Coll tindrà
un nou jacuzzi, al costat de les
grades, i disposarà d’un aparca-
ment provisional de 90 places
als terrenys on es construirà la
futura biblioteca. Una vegada
acabat l’edifici cultural, el conjunt
de l’Aqua tindrà dues plantes de
pàrquing. Abans de l’estiu, també
quedarà enllestit el solàrium de
la part exterior. Altres millores
que ja s’han fet són la instal·lació
d’endolls al vestidor femení i
l’ampliació del nombre de gui-
xetes i assecadors de cabell. A
més, ja funcionen els banys de
vapor i  la sala de fitness i de
ciclo indoor es dotaran amb
més material. D’altra banda,
l’Institut Municipal d’Esports i
Lleure trasllada les seves oficines
a l’Aqua a partir del 2 de febrer.

LAURA GRAU

LA TERCERA ETAPA ACABARÀ A MONTCADA

setmana catalana

Montcada i Reixac serà l’esce-
nari el pròxim 24 de març del
final de la tercera etapa de la
Setmana Catalana de Ciclis-
me, que començarà el dia 22 a
Lloret i finalitzarà a Parets el 26.
La prova que finalitza al
municipi sortirà de Castelló
d’Empúries i tindrà l’arribada
davant del pavelló Miquel Poblet,
el mateix lloc on fa dos anys la
Volta a Catalunya va finalitzar
una etapa (a la foto). L’entitat
Esport Ciclista Barcelona, orga-
nitzadora de la Setmana i l’Es-
calada Ciclista a Montjuïc, ha
confirmat la participació de vuit
equips espanyols i nou estran-
gers, sis dels quals es troben
classificats entre els deu pri-
mers del món: l’italià Fassa

Bortolo, l’alemany T-Mobile, Illes
Balears-Banesto, el francès
Cofidis, l’holandès Rabobank i
l’espanyol Liberty Seguros (l’an-
tic ONCE). Entre els corredors
d’elit que prendran part, per ara
només hi ha confirmada la parti-
cipació del campió de l’any pas-
sat, Dario Frigo, del Fassa.
També es preveu l’assistència
de Steffano Garzelli, guanyador
de l’última edició del Giro. En
total, els corredors hauran de
recórrer uns 900 quilòmetres en
cinc dies. La primera etapa co-
mençarà i acabarà a Lloret de
Mar, la segona serà Lloret-Em-
púria Brava, la quarta serà
l’etapa reina entre Palau i el Port
del Comte i l’última sortirà de
Solsona i acabarà a Parets. SA

>> CICLISME. Nova temporada

CC MONTCADA

El Club Ciclista Montcada fa el
debut aquesta nova temporada
el 31 de gener, participant en una
carrera social a la Pobla de
Marfumet, a Tarragona. El
proper 7 de febrer el club parti-
ciparà a França en la cursa Boucles

Catalanes, amb un recorregut de
102 quilòmetres entre Perpinyà i
Amelie Les Bains, una prova
amb molt de prestigi a França,
però que el CC Montcada afron-
ta com una carrera important per
agafar ritme d’entrenament.
L’equip presenta moltes novetats
respecte la temporada passada i
compta amb 23 corredors, tots
ells catalans, excepte dos
francesos de la Catalunya Nord
i un castellonenc.
La presentació oficial de l’equip
es farà el 14 de febrer en un
conegut restaurant de la localitat.

L’endemà, l’equip tornarà a pu-
jar a la bicicleta per disputar una
altra prova de la Boucles Catalanes

entre Blanes i Canet en Roussillon,
a França.

Aposta de futur. “Fem una
aposta important pels cor-
redors joves”, ha assenyalat el
director tècnic de l’equip, Josep
Maria Tàpies. El CC Montcada
vol afrontar una campanya de
curses grans, disputant 12 voltes,
tota la Copa d’Espanya més el
calendari català. Tàpies se sent
molt satisfet de l’equip: “Crec
sincerament que el futur del
ciclisme català el tenim nosal-
tres, amb quatre o sis corre-
dors que poden arribar a des-
puntar molt”.
El debut oficial de la tempora-
da serà el 6 de març en una
prova a l’Hospitalet, puntuable
per al calendari nacional.

ARXIU/MANUEL ALMAGRO

CANOVELLES VISITA MONTCADA AQUA

Montcada Aqua és un referent
per a altres ciutats catalanes.
Una delegació de l’Ajuntament
de Canovelles va visitar el 19
de gener les instal·lacions i va
prendre bona nota per a la
futura piscina que es construirà
al seu municipi. “He quedat
impressionat per la qualitat

referent a Catalunya

de l’equipament”, va indicar
el primer tinent d’alcalde de Ca-
novelles, Josep Orive (PSC).
L’alcalde, César Arrizabalaga
(PSC) –a la foto amb els edils
de Canovelles– es va mostrar
molt satisfet perquè “l’Aqua
serveix de model a altres
ciutats de l’entorn”. SA

SÍLVIA ALQUÉZAR
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Marc Rodríguez, del Club Shi-
kan Montcada, ha estat el millor
classificat local al Campionat
d’Espanya de karate, disputat els
dies 24 i 25 de gener a Alco-
bendas (Madrid). Rodríguez va
quedar en quarta posició a la
categoria cadet, amb més d’una
cinquantena de participants. El
jove karateca, de 17 anys, va ser
el millor català de la seva edat.
“Els àrbitres van ser molt ri-
gurosos”, destaca José Rodrí-
guez, director del Shi-kan. Pel
que fa als altres competidors
locals, Núria Ayala i José Casti-
llo, també del Shi-kan, van que-
dar eliminats als vuitens de fi-
nal. El torneig estatal va ser de
gran nivell i va comptar amb la
participació de  17 seleccions
autonòmiques i un total de 517
competidors. Al torneig estatal
va assistir el regidor d’Esports,
Juan Parra (PSC), convidat per
la Federació Catalana. D’altra
banda, el pavelló Miquel Poblet
serà l’escenari el 13 de març de
l’Open de Catalunya de karate
en la modalitat de kyokushynkai
al ko sènior, organitzat per la
Federació Catalana. SA

La Joventut Atlètica Montcada
va guanyar quatre medalles al
Campionat Comarcal de Cros
en categories escolars, disputat
a Badia el passat 17 de gener.
Els alevins Aida Ariza i Aitor
Martín i el cadet Francisco Cas-
tro van pujar al més alt del podi,
mentre que l’aleví Irina Casado
va quedar en tercer lloc. La res-
ta de participants del club van
fer un bon paper, ja que 10 dels
14 corredors locals es van clas-
sificar entre els deu primers.
D’altra banda, l’entitat va
aconseguir més èxits al Cros de
Sant Sebastià de Sabadell, el
passat 25 de gener. Els millors
classificats van ser l’aleví Aitor
Martín, que va arribar primer de
la seva categoria amb un temps
de 8 minuts i 47 segons en una
distància de 2.450 metres, i la
preinfantil Alba Maya, que va re-
córrer els 1.400 metres en 6 mi-
nuts i 18 segons. També en cate-
goria aleví, Aida Ariza va ser se-
gona de la seva cursa de 1.400
metres amb un temps de 5 mi-
nuts i 17 segons. En prebenjamí,
Alejandro Ariza va arribar en
segon lloc. El jove atleta mont-
cadenc va recórrer la distància
de 1.400 metres en 6 minuts i
30 segons. SA

La JAM obté
quatre medalles

al comarcal
escolar de cros

Marc Rodríguez
acaba quart

al Campionat
estatal de karate

les classificacions

FUTBOL SALA

BÀSQUET

Masculí. 1a Catalana. Grup 3
Jornades 15 i 16

Horta-Montcada B 82-71
Lluïsos-Montcada B 100-70

Equip Partits Punts
1 Sants 16 30
2 Santa Coloma 16 29

3 Badalona 16 27

16 Montcada B 16 19

Masculí. Territorial Sots-21 ‘A-2’
Grup 2 Jornades 15 i 16

Can Sant Joan-Sant Cugat 75-34
C. Sant Joan-Viladecavalls 71-35
Equip Partits Punts
1 Sant Joan 15 28
2 Súria 14 25

3 Sant Andreu 13 24

11 Can Sant Joan 15 24

Masculí. Ct.Catalunya B. Grup 2
Jornades 14 i 15

Elvira Cuyas ‘B’-Guinardó 38-59
Sant Quirze-Elvira C. ‘B’ 77-66
Equip Partits Punts
1 Tecla Sala 15 28
2 Sant Jordi 15 28

3 Guinardó 15 28

12 Elvira Cuyàs B 15 19

Femení. 3a Catalana. Grup 3
Jornades 14 i 15

Elvira Cuyàs-Sta Perpètua 40-32
Les Corts-Elvira Cuyàs 50-56
Equip Partits Punts
1 L’Ametlla 10 18
2 Manlleu 10 18

3 Les Corts 10 17

7 Elvira Cuyàs 10 14

FUTBOL

HANDBOL

Primera Nacional B. Grup 1.
Jornades 14 i 15

Montcada B-Gimnàstic a.
Esplugues-Montcada B a.
Equip Partits Punts
1 Montcada 14 33
2 Vidreres 15 32

3 Calella 14 31

4 Caldes 15 30

Segona Divisió A. Grup 3.
Jornades 14 i 15

Can Cuyàs-La Vallalta 3-2
Iniciativa-Can Cuyàs 5-3
Equip Partits Punts
1 Bonaire 15 37
2 Catalònia 15 35

3 Racing Bar 15 34

10 Can Cuyàs 13 16

Masculí. Lliga EBA. Grup C
Jornades 16 i 17

Llíria-Valentine 81-70
Valentine-Cartagena 91-72

Equip Partits Punts
1 Vic 15 26
2 L’Alcora 15 25

3 Llíria 15 25

9 Valentine 15 22

 Femení. 1a Catalana. Grup 1
Jornades 14 i 15

Valentine-Canyelles 82-50
Gramenet-Valentine 61-62
Equip Partits Punts
1 JC Terrassa 15 29
2 BBC 15 26

3 Ceset 15 25

4 Montcada 14 25

Segona Regional. Grup 9
Jornades 17 i 18

Sant Joan-Montgat 2-3
Molletense-Sant Joan 1-0

Equip Partits Punts
1 Llefià 18 38
2 Lourdes 18 38

3 Barberà 17 36

13 Sant Joan 18 21

Tercera Regional. Grup 19
Jornades 15 i 16

Alegria-P. Decano 4-3
Olivella-Penya Decano 3-0
Equip Partits Punts
1 Danubio 16 43
2 Mollet B 16 42

3 Olivella 16 35

15 Penya Decano 16 9

Femení. 2a Catalana.
Jornades 11 i 12

La Salle-Cardedeu 21-23
Calella-La Salle a.

Equip Partits Punts
1 Ascó 10 18
2 Arrahona 10 18

3 La Roca 10 17

8 La Salle 9 9

ATLETISME

Masculí. 3a Catalana.
Jornades 12 i 13

La Salle B-La Roca 20-19
Barberà-La Salle B 20-24

Equip Partits Punts
1 Canovelles 12 24
2 La Salle 12 18

3 Escola Pía 12 16

4 La Roca 12 13

Divisió de Plata. Grup B.
Jornades 17 i 18

Vitelcom M.-Ibarra 10-8
Sintal-Vitelcom M. 3-7

Equip Partits Punts
1 Benicarló 18 49
2 Bilbo 18 40

3 Barcelona 18 40

5 Vitelcom Montcada 18 33

Aleví masculí
1 Aitor Martín
7 Adrià Serrano
22 Lluís Naval

Preferent Regional. Grup 1
Jornades 17 i 18

Andorra-Montcada 0-1
Montcada-L’Escala 0-0

Equip Partits Punts
1 Sant Celoni 18 36
2 L’Escala 18 34

3 Montcada 18 31

4 Taradell 18 31

Benjamí masculí
7 Alejandro Ariza
27 Daniel García

Benjamí femení
4 Alba Mayà
15 M. Ángeles Hernández
21 Alba Molina

Aleví femení
1 Aida Ariza
3 Irina Casado
4 Sara Zamarreño
7 Clara García
9 Cristina Ortiz

Infantil femení
8 Marina García
10 Andrea Martín

Cadet masculí
1 Francis Castro
5 Albert Herrero
7 Basili Alcázar

Campionat Comarcal de Cros
Resultats locals

Mitja Marató de Terrassa
Resultats locals

Sènior masculí
122 Emilio Rodríguez 1h27’07’’
301 Jordi Flores 1h35’59’’

Benjamí. Jornada 8

R. Fuster B-Elvira Cuyàs 1-0
FS Montcada B-Sagrat Cor a.
Reixac-FS Montcada A 5-9
Mitja Costa-R. Fuster A 0-0
Descansa: AE Can Cuyàs

Equip Partits Punts
1 FS Montcada A 7 21
2 Mitja Costa 6 14

3 Ramon Fuster A 7 14

4 Reixac 6 13

5 FS Montcada B 5 7

6 Ramon Fuster B 7 6

7 AE Can Cuyàs 7 6

8 Sagrat Cor 6 3

9 Elvira Cuyàs 0 0

FUTBOL SALA

Veterà masculí
10 José Muñoz 1h26’26’’
37 Antonio Ortiz 1h28’01’’
182 Enric Mayà 1h40’00’’

Prebenjamí. Grup B
 Jornada 7

Elvira CuyàsB-Sagrat Cor B a.
Viver B-Mitja Costa B 0-2
AE Can Cuyàs-Font Freda 0-2
Descansa: Reixac

Equip Partits Punts
1 Reixac 6 11
2 Elvira Cuyàs B 5 10

3 Mitja Costa B 6 9

4 Sagrat Cor B 5 8

5 CB Montcada 6 8

6 Font Freda 6 7

7 Viver B 6 0

BÀSQUET

Prebenjamí. Grup A
 Jornada 5. Classificació final

Viver A-Mitja Costa 8-27
CB Montcada-Elvira Cuyàs 0-2
E. Cuyàs A-Sagrat Cor A 36-25

Equip Partits Punts
1 Elvira Cuyàs A 5 10
2 Elvira Cuyàs 5 9

3 Mitja Costa 5 8

4 Sagrat Cor A 5 7

5 Viver 5 6

6 CB Montcada 5 5

Benjamí.  Jornada 4
Turó-Viver 29-28
Reixac-CB Montcada 39-44

Equip Partits Punts
1 CB Montcada 4 8
2 Viver 4 6

3 Reixac 4 5

4 Turó 4 5

Cros de Sabadell
Resultats locals

Prebenjamí femení (1.400 m)
1 Alba Maya 6’18’’

Prebenjamí masculí (1.400 m)
2 Alejandro Ariza 6’30’’

Aleví femení (1.400 m)
2 Aida Ariza 5’17’’
12 Irina Casado 5’48’’
14 Sara Zamarreño 5’58’’
18 Clara Garcia 4’30’’
19 Cristina Ortiz 4’31’’

Aleví masculí (2.450)
1 Aitor Martín 8’47’’
15 Lluís Naval 11’10’’

Cadet femení (2.450)
5 Marina Garcia 11’03’’

Infantil femení (1.400)
6 Andrea Martín 8’03’’

Cadet masculí (4.900)
4 Francisco Castro 17’17’’
7 Basili Alcázar 20’23’’
22 Joan Riera 22’57’’

Sènior masculí (11.200m)
30 José Gil 39’54’

Pre/veterà femení (7.350 m)
45 Angela Valero 37’25’’

Pre/veterà masculí (7.350 m)
18 Ildefonso Teruel 25’18’’
56 José Muñoz 27’50’’
62 Antonio Ortiz 28’36’’
81 Enric Maya 32’11’’

LLIGA ESCOLAR

Aleví. Jornada 7

Elvira Cuyàs-Badia A 3-5
Reixac-Mitja Costa s.r.
Badia B-El Viver 4-4
Descansa: FS Montcada

Equip Partits Punts
1 FS Montcada 5 15
2 Badia B 5 10

3 El Viver 5 7

4 Reixac 4 6

4 Mitja Costa 3 1

6 Elvira Cuyàs 4 1

7 Badia A 3 0

 Masculí. Ct. Territorial. Grup 6
Jornada 14 i 15

Mollet C-Elvira Cuyas A 78-85
Elvira Cuyas A-Parets 52-50
Equip Partits Punts
1 La Garriga B 12 22
2 Elvira Cuyàs A 11 20

3 Ripollet 11 19

4 Parets 12 19

Masculí. 1a Catalana.
Jornades 15 i 16

La Salle-La Roca 31-17
La Canonja-La Salle 34-20

Equip Partits Punts
1 Les Corts 16 27
2 Canonja 16 24

3 Sant Cugat 16 19

5 La Salle 16 19

NATACIÓ

Campionat comarcal. 1a jornada
Resultats locals

Prebenjamí fem. 25m papallona
1 Mireia Prats 33’06’’

Benjamí femení. 25m papallona
13 Elisabeth Prats 28’34’’
15 Sheila Valdivia 30’71’’
16 Estela Valdivia 32’19’’

Aleví femení. 50 m papallona
5 Anna Suárez 47’59’’
8 Marta Sánchez 51’82’’

Aleví masculí. 50 m papallona
1 Javier Suárez 45’76’’
3 Jaume Jiménez 49’95’’

Infantil femení. 100 m papallona
1 Anna Martínez 1’26’’24

Cadet femení. 50 m papallona
5 Elisabeth Suárez 44’83’’

Cadet masculí. 50 m papallona
1 Cristian García 34’60’’
7 Òscar Úbeda 41’35’’

Prebenjamí femení. 25 m lliures
2 Clara Romero 26’23’’
3 Mireia Prats 26’83’’

Benjamí femení. 25 m lliures
4 Elisabeth Prats 20’22’’
11 Sheila Valdivia 24’01’’
12 Yaiza Rodríguez 24’18’’
15 Estela Valdivia 24’64’’
16 Andrea Romero 24’77’’
24 Carme Lafita 29’73’’

Benjamí masculí. 25 m lliures
4 Víctor Expósito 19’34’’
7 Aleu Vera 22’19’’

Aleví femení. 50 m lliures
3 Marta Sánchez 37’69’’
5 Anna Suárez 37’75’’
11 Sandra Mas 43’09’’
18 Julia Romero 50’21’’

Aleví masculí. 50 m lliures
1 Javier Suárez 37’48’’
7 Jaume Jiménez 43’90’’

Infantil femení. 100 m lliures
2 Anna Martínez 1’17’’54
11 Sira Romero 1’37’’26

Infantil masculí. 100 m lliures
15 Cristian Sánchez 1’31’’70

Cadet femení. 50 m lliures
4 Elisabet Suárez 35’45’’

Cadet masculí. 50 m lliures
2 Cristian García 29’88’’
6 Òscar Úbeda 33’42’’
8 Òscar Carreras 39’58’’
9 Gerard Suárez 41’76’’

KARATE

Campionat d’Espanya
Resultats locals

Cadet masculí
4 Marc Rodríguez

ESCACS

Copa Catalana
Resultats locals

Primera Categoria
21 Unió Escacs Montcada

Tercera Categoria
59 Unió Escacs Montcada

Primera Divisió
2 Unió Escacs Montcada A
16 Unió Escacs Montcada B

a. ajornat
s.r. sense resultat
s.a. sense acabar

Femení. 3a Territorial
Grup 1  Jornades 13 i 14

Guineuta-Can Sant Joan 1-4
Sant Quirze B.-Can St Joan 1-6
-Equip Partits Punts
1 Esp. Guineueta 11 30
2 Can Sant Joan 11 26

3 Cerdanyola Mataró 10 24

4 St. Quirze Besora 11 20
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Va estar a l’elit de l’exèrcit de l’antiga URSS. Aquest
exmilitar soviètic  amb graduació d’enginyer tècnic de ràdio per
aviació i serveis militars de l’espai, fa dos anys i mig que resideix
a Montcada. Va nèixer fa 42 anys a Terebolya, un antic poble de
la regió ucraïnesa anomenada Galicia. Viu allunyat del seu país,
però assegura sentir-se a gust al municipi, esperant el dia que
pugui portar la seva dona Svitlana, que també és militar, i els
seus dos fills, l’Alex, de 18 anys, i l’Igor, de 14. De ser militar
professional graduat ha passat a treballar com a tècnic de
reparació i muntatge d’equips electrònics. Va decidir abandonar
l’exèrcit sent Tinent Coronel indignat per l’actitud d’un antic
General. L’aleshores cap de defensa aèria d’Ucraïna el va intentar
fer recapacitar: “Ja no ets un patriota?” La seva resposta va
ser: “No, tinc la meva pensió i ara vull fer vida de civil”.
Apassionat de l’electrònica i un gran radioaficionat, ara el seu
nou desig és shchastya y zdorovya, que significa salut i fortuna.

“La URSS era una bomba

bullint dins d’una olla a pressió”

LLUÍS MALDONADO

� El 1991 es trenca la URSS.
Com va afectar la vida dels
ucraïnesos i dels militars la
desaparició del sistema?
Amb molts problemes, so-
bretot, per a l’economia. Es va
acabar un sistema socialista
planificat i centralitzat. S’acabava
l’imperi de la Unió Soviètica.
�Estava predit...
La Perestroika de Gorvachov
era fum. La URSS era una bom-
ba tapada per tot arreu, bullint
dins d’una olla a pressió. El país
es va embarcar en el capitalisme
sense saber res de
l’economia de mer-
cat. I van aparèixer
nous dirigents i
nous lladres de la
corrupció.
�L’any 1986, l’ac-
cident de la cen-
tral nuclear de
Txernòbil ja havia
marcat la història
d’Ucraïna?
El 26 d’abril és el
dia de la tragèdia.
Un dia que va mar-
car un abans i un
després en la his-
tòria del meu país.
Una conseqüència
més de la nefasta
política de govern
de l’antiga URSS,
que va  silenciar els
efectes de la radiació, que avui
encara són visibles. Jo vaig po-
der assabentar-me per ràdio a
través de la BBC, Radio Liberty o
The Voice of  America, i mesos

Exmilitar i enginyer tècnic de telecomunicacions

L’accident de la

central nuclear de

Txernòbil va mar-

car un abans i un

després en la

història d’Ucraïna

�

Petro YedynakPetro Yedynak

Vaig venir a

Barcelona a

l’aventura sense

feina ni papers,

deixant la família

al meu país

després vaig estar a prop, a Kiev.
� La ràdio electrònica és la
seva vida i la seva afició.
Sóc un gran radioaficionat. Als
6 anys, tenia un veí que era cap
d’estació de ràdio d’un vaixell.
Jo vaig començar a jugar amb
coses d’electrònica i m’agradava
molt. Al 79 vaig acabar l’edu-
cació secundària i vaig voler fer
estudis de ràdioelectrònica.
� Així va ser com va entrar
a l’exèrcit?
El meu oncle em va portar a fer
una prova per entrar a l’única

escola militar de
Rússia d’alta gra-
duació per a perso-
nal de tècnic de
ràdio per aviació i
de serveis militars
de l’espai amb rang
d’enginyer que esta-
va a Jarkov, a
Ucraïna. Aleshores,
totes les noves in-
vestigacions de ra-
dioelectrònica es-
taven en el panora-
ma militar. L’exèr-
cit no només era
una escola de ma-
niobres, sinó també
una gran acadèmia
d’alta investigació.
�  Com va ser
aquella etapa?
Va ser un repte, dur

i difícil. Vaig estar com a
enginyer de manteniment i
reparacions de sistemes radio-
electrònics per a la navegació
d’avions de llarga distància. Al

1984, amb 22 anys vaig acabar
l’escola militar i al 1989 em van
traslladar a Rússia com a en-
ginyer de grans sistemes elec-
trònics en missions per al govern
i en l’experimentació per a
l’administració espacial russa.
�  I quan va decidir aban-
donar la carrera militar?
Al novembre del 1999, el
comportament  d’un general em
va decebre. Si aquestes perso-
nes amb una actitud dèspota
podien tenir aquest rang, jo no
volia continuar.
� Posava fi a una carrera
de 20 anys...
Sí, vaig entrar a l’escola militar
al 79, fins arribar a ser Tinent
Coronel. Em van intentar con-
vèncer perquè no ho deixés.  Ja
no ets un patriota?, em van dir. I
jo vaig respondre: No, tinc la meva
pensió i vull fer vida de civil. Fins i
tot, el cap de defensa aèria
d’Ucraïna va estar parlant amb
mi. A l’agost de 2000 acabava
la meva carrera militar.
�I què va fer després?
Va ser difícil. Volia posar-me
com autònom, però la majoria
dels treballs estaven vinculats
amb negocis criminals. Vaig pen-
sar a marxar a Alemanya o a Bar-
celona.
�I va triar Montcada...
Vaig venir a l’aventura, sense
feina ni papers al febrer, deixant
la família al meu país. Tenia aquí
algun conegut, però no sabia
l’idioma, només l’anglès.
� Li ha costat integrar-se?
Vaig trobar feina dos mesos

després d’arribar, i l’idioma el
vaig anar aprenent llegint el diari.
Montcada m’agrada.
�I pensa tornar a Ucraïna?
No. Vull portar la meva dona i

els meus dos fills aquí. No
podem viure en la distància. Se-
ria la meva alegria per a aquest
2004, poder retrobar-nos i ini-
ciar una nova vida.


